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Elüzem a IV. sz. bányaüzem, az ÉDU és a Szolgáltató üzem

1989. április 4.
Ha leírva látjuk ezt a dátumot: április 4., él 

bennünk a reflex: ez felszabadulásunk napja, ün
nepe.

Nehéz ma köszöntőt írni bármilyen ünnephez, 
mely a 44 éves szocialista múltunkhoz kapcsoló
dik, mert igen sok erő munkálkodik hazánkban, 
hogy bebizonyítsa, ez a múlt nem termelt értéke
ket, csak elvetendő hibákat és bűnöket. Igaz-e ez? 
Elfogadható-e ez a szemlélet, értékrend? Szeret
ném hinni és remélni, hogy sok millióan vagyunk 
ebben az országban olyanok, akik ezt visszauta
sítjuk.

Felszabadulás volt 1945. április 4.? Előrelépés 
volt-e az elmúlt 44 évünk?

Azt gondolom, bármit is hoznak a felszínre a 
jövőben a történelmi kutatások, a II. világháború, 
s abban Magyarország szerepe és tettei a fasiszta 
Németország hű szövetségeseként, sosem fognak 
pozitív értékelést kapni a történelmi megmérette
tésnél. Ezen szégyenteljes minősítésen mit sem 
változtat Trianon, vagy a Donnál elesett, ártatlan 
magyar katonák tízezrei. A tény, hogy a Szovjet
unió — Sztálin vezetésével — a szocializmusnak 
torz, hibákkal és bűnökkel tarkított útját járta, 
nem csökkenti az őt megtámadó fasiszta hordák 
területrabló, emberírtó szándékát és tetteit. Or
szágunk vezetői pedig a magyar katonákat e cé
lokkal való azonosulással vitték harcba.

Az 1944. október 15-ét követő Szálasi fasiszta 
rémuralma pedig örök szégyenfoltja marad törté
nelmünknek.

Magyarország előtt 1848 után először nyílt meg 
realitásként a demokratikus fejlődés lehetősége. 
Hogy csak felemásan tudtunk élni vele? Ez igaz. 
Hogy a világ legigazságosabb társadalmát, a szo
cialista—kommunista társadalmát kívántuk felépí
teni erőltetett tempóban? Igaz. Rosszul csináltuk, 
tévúton jártunk, egy tudományos és politikai té
vedés által megalkotott szocialista modellt követ
tünk? Ez is igaz.

Létrehoztuk a mi „mindenható és jóságos”, 
„munkáshatalmon” alapuló államunkat, megkísé
reltük kommunisztikussá tenni sok területen az 
elosztást, de mindezt idő élőit, megalapozatlanul 
tettük. A munkáshatalmon alapuló államunk el
idegenedett tőlünk, az ingyenes, vagy jócskán do
tált árakon történt elosztást vissza kellett vonni, 
mert nem tudtuk hozzá megteremteni a termelés, 
a termelőerők fejlettségi szintjét. Rossz úton jár
tunk, csak most döbbentünk rá arra, hogy a szo
cializmus még nagyon messze van tőlünk. Szembe 
kell néznünk mindazzal, ami tévedés, néha bűn 
volt. De ez nem azt jelenti, hogy 1945 óta nem 
léptünk előre! Igaz, előrébb tarthatnánk, sokkal 
előrébb, de ez csak rajtunk áll. Ma, amikor már 
nemcsak dadogva tanuljuk, hanem lassan már 
gyakoroljuk is a demokráciát, még inkább rajtunk 
áll. Éljünk vele, s úgy éljünk vele, hogy ne ta
gadjuk meg a múltunkat.

Ünnepeljük meg tehát az évfordulót és tevé
kenykedjünk egy valóban demokratikus, minden 
tisztességcsen dolgozó magyar állampolgár jólétét, 
egyenjogúságát, magyarságát és európaiságát meg
valósító, szocialista haza megteremtéséért.

Éváné

A vállalati szakszervezeti 
bizottság március 9-én ér
tékelte az 1988. évi mun. 
kát és döntött az Élüzem, 
illetve a Vállalat legjobb 
üzeme címek odaítéléséről.A munkaverseny-bizott- súg javaslata alapján — a vállalat gazdasági és társadalmi vezetése egyetértésével — a testület — a végzett munka alapján — az Élüzem címet a IV. sz. bányaüzemnek, az Ércdúsító üzemnek és a Szolgáltató üzemnek szavazta meg.A Vállalat legjobb üzeme címet idén nem adják ki, döntött hosszas vita után a vszb. A jó munka elismeréseként a Vállalat Elismerő Oklevelét az V. sz. bányaüzem nyerte el.A Kommunisták Magyar- országi Pártja megalakulásának 70. évfordulója alkalmából meghirdetett éves munkaversenyben elért eredményeiért a Szolgáltató üzem részesül jutalomban.
Megújulás előtt 
a szakszervezeti mozgalom

Választások szeptemberbenA szakszervezetek tavaly decemberben tartott országos értekezlete úgy foglalt állást, hogy a mozgalomnak meg kell újulnia és a szervezeti rendszer is változtatásra szorul. A plé- num elutasította a demokratikus centralizmus elvét és az alulról történő építkezés útján létrejövő szövetségi rendszer megvalósítását tűzte ki célul.
Mit is jelent a szövetsé

gi rendszer és mikor, mi
lyen formában bonyolítják 
majd le a szakszervezeti 
választásokat vállalatunk
nál — kérdeztük Gyulai 
Sá s dórt, a vszb titkárát.— Az eddigi szerveződés alapján, tulajdonképpen néhány szakma kivételével, a szövetségi rendszernek az alapfeltételei adottak. Így van ez a bányászaton belül is, bizonyos szervezeti formák átalakításával akár már most működhetne is.— A rendszer lényege,
Az újítási verseny értékelése

A munkaverseny szabály
zatban lévő újítási verseny- 
kiírás — a munkaverseny
bizottság javaslata alapján 
— a vszb döntött az 1988. 
évi újítási versenydíjak 
odaítéléséről.A kitűzőt szintet, illetve azon felüli eredményt a következő újítók érték el: Bugyik János, Márkus István, Mészáros Béla, Tölgyfa Sándor (Szolgáltató üzem), Ravadics Mihály (ÉDÜ), Fábián Miklós (Kutató-mélyfúró üzem) és részesültek anyagi elismerésben.

A vállalati szakszervezeti 
bizottság a március végén 
sorra került szocialista bri
gádvezetők tanácskozására 
a Vállalat kiváló brigádja, 
a Vállalat kiváló ifjúsági 
brigádja cím odaítélésére 
az alábbi javaslatot tette: A Vállalat kiváló brigádja kitüntetésre javasolta a III. sz. bányaüzemi 26-os KPV feltöréshajtó szocialista brigádot, brigádvezető: Kiss János, a 27-es fejtési szocialista brigádot, brigádvezető: Katona Zoltán, az Aknaács szocialista brigádot, brigádvezető: Nemes Károly.A IV. sz. bányaüzem 13- as fejtési szocialista brigádját, brigádvezető: Mécséi László, a Dízel szerelő szocialista brigádot, brigádvezető: Kurucz István.Az V. sz. bányaüzem gépészet műszaki szocialista brigádját, brigádvezető: Borbély Attila, 41-es fejtési

hogy a szövetségek vezetése mindig csak azt hajthatja végre, amire alulról megbízást kap. A szövetségi rendszer létrehozása indokolja azt, hogy újjá kell választani a teljes tisztség- viselői garnitúrát.— Mivel a legutóbbi SZOT plénum felfüggesztette a szervezeti szabályzatot, így a jelenlegi alap. szervezetek és az ezekre épülő középszervek — mint a mi vállalati szakszerve zeti bizottságunk is — önálló jogot kaptak arra. hogy saját maguk döntsenek a választások lebonyolításának módjában.— Mivel a szakszervezetek országos kongresszusa decemberben ül össze, a SZOT plénum április elsejétől javasolja az alapszervezeti szintű választások lebonyolítását.
(Folytatás az 5. oldalon)

Az üzemek közötti újítási versenyt ismét a Szolgáltató üzem nyerte el, s az előző évhez hasonlóan ugyan úgy második helyezett lett az ÉDÜ, míg harmadik az V. sz. bányaüzem.A versenybizottság megállapította, hogy a javaslatok gyors véleményezése, az értékelések szakszerűsége, az ügyintézés gyorsasága, egyszerűsítése volt jellemző az elmúlt évre. A KISZ-szel szervezett „ötletbörze” is a műszaki fejlesztést hivatott elősegíteni.

szocialista brigádot, vezetője: Marián Tamás, 67-es lejtési szocialista brigádot, vezetője: János Pál.Az Ércdúsító üzem Törekvés szocialista brigádját, brigádvezető: Dómján István, a Hőközpont szocialista brigádot, brigádvezető : Emődy Géza.A Szolgáltató üzem Kandó Kálmán szocialista brigádját, brigádvezető: Bol- vári György, a Volga szocialista brigádot, brigádvezető: Dunai Tamás.A Kutató-mélyfúró üzem Gagarjn szocialista brigádját, brigádvezető: Magyar István.A Kutató-fejlesztő üzem Május 1. szocialista brigádját, brigád vezető: Tirkala Ferencné.Az Anyag- . és áruforgalmi főosztály Petőfi Sándor szocialista brigádját, brigádvezető: Dián György.A Vállalat kiváló ifjúsá
Fórum a vállalati 
megújulás szolgálatában

A MÉV pártbizottsága kezdeményezésére március
13-án aktívaértekezletet tartottak a Központban, ahol 
az üzemi négyszögek tagjai, gazdasági vezetők és a 
társadalmi szervezetek képviselői aktuális vállalatpoli
tikai kérdésekkel foglalkoztak. tKovács István, a vállalati pártbizottság titkára bevezetőjében szólt arról, hogy a decemberi pártértekezlet óta eltelt időszakban számos olyan rendezvényt tartottunk, amely gazdag politikai tapasztalatokat hozott és melyeket a jövőben kamatoztatni lehet.Az utóbbi időben kimunkált és elfogadott programokkal kapcsolatban úgy vélekedett, hogy a végre, hajtás a legfontosabb. „A legfőbb programunk az, hogy hatékonyabban dolgozzunk. Szorgos hétköznapi aprómunkára, összefogásra, fegyelemre, önfegyelemre és demokratizmusra van most szükség” — mondotta.Részletesen foglalkozott a pártnak a vállalatnál betöltött helyével, szerepével is. Hangsúlyozta, hogy a párt nem kíván beleszólni a gazdasági vezetés munkájába, ám, mivel a politikát a gazdaság határozza meg, nem maradhat közömbös sem. A vállalat vezetőinek több, mint hatvan százaléka kommunista, ami az MSZMP erejét is bizonyítja. Felelős, közös cselekvésre van szükség, hogy a jelenlegi kritikus gazdasági helyzetben a MÉV talpon tudjon maradni, ezért nem megengedhető, hogy a vállalat politikai harcok színterévé váljon.Varga Mihály vezérigazgató az első két hónap gazdasági eredményeit értékelve rámutatott, hogy ilyen jó termelési mutatókkal az

gi brigádja kitüntetésre javasolta a III. sz. bányaüzem Eötvös Lorand GÍ1H lakatos szocialista brigádját, brigádvezető: Nagy Dezső.A IV. sz. bányaüzem 23- as fejtési szocialista brigádját, brigádvezető: Szabó László, a 26-os Váci Mihály szocialista brigádot, brigádvezető: Juhász János, a 41-es fejtési szocialista brigádot, brigádvezető: Andrási Gyula.Az V. sz. bányaüzem 14- es fejtési szocialista brigádját, brigádvezető: Gál György, az 54-es vágathaj- tó szocialista brigádot, brigádvezető : Somogyi Lajos.A Kutató-mélyfúró üzem Kalmár László szocialista brigádját, brigádvezető: Balogh Ágota.A Kutató-fejlesztő üzem November 7. szocialista brigádját, brigádvezető: Dem- kó László.

elmúlt években nemigen dicsekedhettünk, ám a vállalat pénzügyi helyzete rózsásnak éppen nem mondható. Ez évben ugyanis, sajnos úgy tűnik, jóval kevesebb állami támogatást kapunk, mint amenyit kértünk. Ezzel kell számolnunk, annak ellenére, hogy a pénzügyi kormányzat és az Ipari Minisztérium vezetőit — a vállalatunknál tett látogatás alkalmával — érzésünk szerint, sikerült meggyőzni arról, hogy a mi működésünket, tevékenységünket csak az energetikai vertikumban szabad vizsgálni.Rendkívül szigorú költséggazdálkodásra kényszerülünk, ahol minden kis dolognak, még a szerény megtakarításoknak is nagyon nagy jelentősége lehet.Tudomásul kell vennünk, hogy központi bérfejlesztésre ez évben nem lesz lehetőség, mivel a bér is — ma már — költségként jelentkezik.Bérfejlesztésre csupán a létszámmegtakarítás mértékéig lesz mód és az az álláspontunk, hogy ez legyen azoké, akik megdolgoznak érte.Intézkedési terv készül a jelenleginél hatékonyabb gazdálkodás megteremtése érdekében.Céljaink eléréséhez felelős gondolkodásra, közös cselekvésre és az eddigieknél sokkal nagyobb fegyelemre lesz szükség — mon- lotta végezetül a vezérigazgató. N. G.
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Jogszabályváltozások növekvő feladatokkal
■W—PMM—y

Az élet nehezebbé válásával nőtt a , szakszerveze- ' tek tevékenysége. A meg- növékedett feladatok előtérbe helyezik működését, szervezeti , változásait. A szakszervezet mellétt működő' Társadalombiztosítási Tanács (TT) tevékenységéről beszélgettünk Nyári 
Sándorral, a IV.-^z.''bányaüzem TT élnökével.

— A TT milyen felada
tokat lát el?

— Az üzemben működő TT hét főből áll, öt albizottsággal működik. Feladata a dolgozók érdekképviselete, vitás ügyek rendezése, segélyezések, üdülések ellátása, nyugdíjba menetel előtti tájékoztatás, szociá. lis juttatások intézése.
— Dolgozóinknak jelen

leg mi okozza a legtöbb 
gondot, problémát?— A gazdasági és jogi szabályozók változása jelentős hatással van a TT munkájára. Elsősorban a jogi rész a társadalombiztosítási törvények módosításával új. mégn'öyekedett feladatok adódnak. A táppénzes vitás ügyek szaporodtak, az üze- mi ésr nem üzemi baleséti- ség elfogadása, vagy ' el nem fogadása okoz vitás ügyeket.

— Milyen szociálpolitikai 
munkát lát el a TT?— Minden évben rendelkezésünkre áll egy anyag’ keret, melyből megoldjul a rászorulók segélyezését, üdülési hozzájárulást, rászoruló volt dolgozóink segélyezését, nyugdíjba menők búcsúztatását.

— Mi, képezi ezt az anya
gi keretet?— Január 1-jétől a szak- szervezeti tagdíj 60 száza.
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Ércbányászati Vállalat 
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léka marad az alapszervezetnél. Ebből kell gazdálkodnunk. Bevételünket növeli a magyarhertelendi pihenőtelepünk, bár ez az összeg nem fedezi a fenntartási költségeket. Jelentős támogatás a bányászati alapítvány létrehozása. Ennek odaítélésében a BDSZ dönt, az üzemi 'szb javaslata alapján, a vszb jóváhagyásával, évenként egy alkalommal.
— Hogy biztosítható dol

gozóink üdültetése?— Leglátványosabb munkát az üdültetési albizottság
Az információk nyomában

A titkárok és Mátyás király (I.)
A párt információs jelenté

séit. sejtelmes bíbor köd borít- 
ja a kívülálló szemében. Na
gyon is túlmisztifikáltak ezek 
a jelentések, bár a valóság 
sokkal prózaibb. Az informá
ciót adók nem „fizetett ügy
nökök”, nem továbbítanak sze
mélyes ügyeket. Sokkal inkább 
az észrevételek tárháza egy- 
egy információs jelentés, mely
ben mindannyiunk érdekében, 
jobbító szándékkal vetnek fel 
üzemi, vállalati, városi, me
gyei, országos gondokat, s a 
külpolitikával kapcsolatos ész
revételeket.

Az V. sz. bányaüzem párt
irodájában az információs je
lentések hasznosságáról, az ér
dekekről, a kis és nagy ügyek
ről, a kell-ről beszélgettünk 
három alapszervezeti és az 
üzemi pártbizottság titkárával.

— Igaz-e, hogy már alapszer
vezeti szinten „kozmetikázzák” 
a jelzéseket?

— Nem1 igaz — válaszolta 
Krix István, a II. körlet titká
ra —, minden információ to
vább jut és nem megszépítve, 
de ez miért is lenne érdekünk?

— Ez, enyhén szólva, buta
ság — szólt közbe Győréi Lász
ló, az irodai alapszervezet tit
kára —, az alapszervezeti tit
kárnak nem függ az egziszten
ciája attól, hogy le meri írni 
a problémákat. Neki az az ér
deke, hogy továbbítsa a jelzé
seket, mert akkor tud az em
berek elé kiállni. Nem cél te
hát szebbre festeni a meny
asszonyt, mint amilyen. Főleg 
a mostani időben.

— Szükségesnek tartják az 
információs jelentéseket?

— Igen — vette vissza a szót 
Krix István —, annak ellenére, 
hogy az a véleményem, a ve
zetőknek többet kellene a mun
kahelyeken megfordulni és a 
személyes tapasztalatok, elbe
szélgetések során szerezniük 
információkat.

— Ilyen formában — szólt 
közbe Fazekas Imre, a gépé
szeti-fúrási alapszervezet titká

Alulról építkezve, felelősséggel 
Interjú Pereczes András párttitkárralTársadalmi és politikai életünk változásai új helyzetet teremtenek, új feladatokat fogalmaznak meg a pártmunka területén is. Ennek egyik velejárója, hogy a jövőben jelentősen növekedni fog az alapszervezetek önállósága, amely egyúttal az ott folyó mozgalmi munka megújulását kell, hogy eredményezze.

Mit jelent ez és hogyan 
valósítható meg a gyakor
latban? — kérdeztük Pere
czes Andrást, a III. sz. bányaüzem szállítás-bányaíú- rás alapszervezetének titkárát.— Talán azzal kezdeném — mondja Pereczes András —, hogy a párt politikai munkájának az eddiginél is nagyobb mértékben tevékeny részesei kell, hogy legyünk, Ez alatt azt értem, hogy ne „kicsiszolt”, előre elkészített határozatokról vitatkozzunk, amelyeken szinte már változtatni sem lehet, hanem az előkészítés folyamatában sokkal alaposabban részt akarunk venni.— Egy másik nagyon

végez, a külföldi csereüdü- lést, SZOT-üdülést, méves üdültetést és a gyermek- üdültetést évenként 500 főnek tudjuk biztosítani, ez azt jelenti, hogy üzemünk dolgozói, illetve családja 25 százalékának biztosítjuk az üdülést, ezen kívül Ma- gyarhertelenden biztosítani tudjuk az üzemi és a vállalat üzemeinek igényét is az 54 férőhelyes pihenőtelepünkön.
— Mint TT-elnöknek, je

lenleg mi a legfontosabb 
teendőd? Milyen változás 
várható a TT munkájában?

ra — az információ elavult, 
magán viseli egy régi örökség 
jegyeit. Az üzemi, vállalati és 
esetenként az országos észre
vételeknek van azért értelme, 
tudunk előbbre lépni. De mi 
értelme van a külpolitikai in
formációnak? Mit tudunk mi 
érdemben az ellen tenni, hogy 
mit csinálnak Dél-Afrikában a 
négerekkel.

— Ez egy valamire jó, talán
— kapcsolódott a beszélgetésbe 
Hagyó Árpád, a pártbizottság 
titkára —, arra, hogy a veze
tés tudja, mi foglalkoztatja az 
embereket a külpolitikából. 
Bár, úgy gondolom, ez a jelzés 
nem- is jut el oda, ahová kel
lene.

— Az a véleményem — 
mondta Győréi László —, hogy 
van értelme jelezni a gondo
kat. Országosakat is, bár ott 
az tapasztalható, hogy lassú 
az áttétel, sokkal dinamikusab
ban kellene csinálni. A XIII. 
kongresszuson már az első na
pon vagy negyvenszer elhang
zott az a szó: korrupció. Az
tán minden elcsendesedett és 
most lehet arról hallani, hogy 
itt is, ott is volt korrupció. 
Mi már régen jeleztük ilyen 
észrevételeinket. Lassan mo
zognak, nagyon lassan moz
dulnak az érintettek.

— Az információk nagy 
számban tartalmaznak olyan 
észrevételeket, hogy összemen
nek a munkaruhák, nem mű
ködik a zuhanyozó, késnek a 
buszok, nincs sör, drága a gyü
mölcs és még sorolhatnám. 
Ügy gondolom, hogy nagy baj 
van akkor, ha az ilyen felve
tésekkel is a pártnak kell fog
lalkoznia.

— Nem általában politizálunk
— válaszolta Krix István —, 
nem csak elmélet és ideológia 
van. A politikát nap. mint nap 
a bőrünkön tapasztaljuk és. 
ha az ilyen panaszok mellett 
elmegyünk, az igazi baj akkor 
van. Ez is politika, nemcsak 
az, hogy a KB-határozatot is
mertetjük. Az életritmushoz,

fontos dolog az önállóság szempontjából, hogy az alapszervezet maga döntsön arról, hogy mikor és mivel akar foglalkozni. Mert hiába készítünk gyönyörű munkaterveket év elején, hogy mondjuk augusztusban erről és erről fogunk beszélni, véleményt nyilvánítani, ha akkor éppen más, sokkal aktuálisabb téma érdekli majd az embereket.— A megújulás sarkalatos pontjának érzem, hogy milyen pártfeladatot tudunk adni tagjainknak. Elképzelhetőnek tartom, hogy egy-egy területen, egy-egy témában közösen, mai divatos kifejezéssel élve teamekben dolgoznánk. Az ilyen célfeladatok elvégzé- zése után aztán beszámoltatnánk az embereket, értékelnénk a csoportok és az egyének munkáját.— Például ott van a lakó- területi politikai munka előkészítése, végrehajtása. Ez alatt nem azt értem, hogy a munkahelyi alapszervezetekből való átigazolással erősítsük a lakóterületi

— A már említett jogszabály-változások értelmezése és végrehajtása szinte elképzelhetetlen a MÉV üzemei és az szb jó kapcsolata nélkül. Sok változás van, melyek értelmezéséijől későn kapunk tájékoztatást, így egymás közti megbeszéléssel alakítjuk ki a rendeletek járható útját.Üj irányítási és ellenőrzési formák várhatók az igazgatóság és az üzemi TT kapcsolatában, munkájában.
Tóth János

az életvitelhez ez mind hozzá 
tartozik és ezzel foglalkoznunk 
kell, hiszen az emberek köz
érzete függ tőle. És, ha az 
rossz, akkor rosszul politizá
lunk.

— Az ország helyzetével kap
csolatban Is sokszor elhangzik: 
az MSZMP ne vállalja fel a 
gazdasági gondokat, ne tartsa 
mások helyett a hátát. Akkor 
egy munkahelyen ez miért van 
másként?

— Lehet, hogy a dolgozó szól 
a főnökének, az illetékesnek
— fejtegette Győréi László —, 
de nem történt semmi, ekkor 
szól nekünk, mert bizalma van 
hozzánk, várja, hogy intézke
dünk. s akkor kutya köteles
ségünk továbbítani az észrevé
telt.

— Ami nem mindig sikerül
— mondta Hagyó Árpád —, 
már mint a megoldás. Nem 
tudjuk megoldani például azt 
a problémát, hogy a szigetvári 
Volán autóbuszára, ami ide 
jön az üzembe, szentlőrinci 
dolgozóink felszálljanak. Ok 
csak a szentlőrinci busszal jö
hetnek. Bárki bármit is ma
gyaráz, ez számomra akkor 
sem érthető.

— Ügy tudom, feleslegesnek 
és tehernek tartják a napra
készen kért információt.

— A teher az — bizonygatta 
Krix István —, hogy megadott 
időre kell információt ad
ni. Akár van, akár nincs mon
dandóm, a határidő adott és 
adni kell. Elég lenne akkor, 
ha van észrevétel.

— Mátyás királynak nem volt 
szüksége információs jelentésre
— vette át a szót Győréi Lász
ló —, mégis tudta mi történik 
az országban. Jó lenne, ha 
most is így lenne, a vezetők 
az emberek között járnának. 
Nyitott szemmel, nyitott füllel.

— Csak azt felejted el — 
toldotta meg a gondolatot Krix 
István —, hogy álruhája is 
volt az igazságos királynak.

Veress Tamás

munkát, hanem elvárjuk kommunistáinktól, hogy lakóhelyükön vegyenek részt a különböző gyűléseken, fórumokon és ott adjanak is hangot véleményüknek.— Itt, a munkahelyen nagyon fontosnak tartom, hogy kommunistáink, mint szervezett dolgozók, aktívan vállaljanak szerepet a szakszervezet megújításában. Tévedés ne essék, mi nem akarjuk a szakszervezetet irányítani, de szükségesnek tartom, hogy minden párttag legyen alakítója, 1 formálója ennek a folyamatnak.— Mostanában gyakran tapasztaljuk, hogy egy- egy rossz döntést követően elvész az egyéni felelősség és személyek testületek mögé bújnak. Az alapszervi munka megújulását csak úgy tudom elképzelni, ha a vélemények viták során alakulnak, formálódnak és, ha valamiről egyszer döntünk, azt a határozatot magunkénak is valljuk és végre is Hajtjuk — mondotta végezetül Pereczes András.
Nógrádi Gábor

Szélesedő pártdemokrácia
VITAZAltÓ

Nem szeretem az Ércbányászban a sajtóvitákat. 
Az a székely góbé jut eszembe róla, akinek a fia 
reggel, szénakaszálásra indulva azt mondja: — 
Édesapám! Csalja kendet édesanyám. Az öreg, este 
hazafelé döcögve a kocsin, megszólal a bajusza 
alatt: — Nem szép tőle!

Ma már talán nem szentségtörés egy ilyen öreg 
viccel kezdeni egy komoly témazáró, vagy inkább 
megszakító berekesztő — hiszen ezzel a vita nem 
zárul le — cikket, de valóban az a helyzet, hogy 
november elseje és április elseje között igen hosz- 
szú idő telt el és ma már aligha emlékszik valaki 
is a vitaindítóra, de talán még az előző számban 
megjelent érvekre sem. A „Szélesedő pártdemok
rácia” című vitaindítóhoz nyolcán szóltak hozzá, 
minden hozzászólás önálló cikként is megállta vol
na a helyét, minden írás igaz, őszinte, jobbító 
szándékú volt.

A legtöbb hozzászóló a demokratikus centraliz
mussal kapcsolatban fejtette ki nézeteit. Szinte 
teljes volt az egyetértés abban, hogy a pártban a 
döntéshozatal mechanizmusán alapvető változtatá
sokat kell végrehajtani. A tájékoztatás javításá
val, a pártmunka nyíltabbá tételével, a párttag
ságnak a döntésbe való széles körű bevonásával 
elérhető, hogy a párt visszaszerzi a bizalmat elő
ször saját tagsága körében, majd a társadalomban. 
Ezért lehet, hogy a mostani gyakori megkérdezése 
a tagságnak időigényes, fáradtságos, de semmi
képpen nem felesleges. A bizalmat kell, hogy szol
gálja a párton belüli választási rendszer reformja, 
melynek elvei már kezdenek kikristályosodni, s 
gyakorlati megvalósulásuk is folyamatban van.

Többen — helyesen — kiemelték a vezetők fe
lelősségét, a bizalom helyreállításában. A párt ká
derei, függetlenül attól, hogy a gazdasági, vagy a 
mozgalmi életben tevékenykednek-e, áldozatos 
munkával, példamutató magatartással, feddhetet
len élettel bizonyíthatják, hogy egy-egy rossz pél
dából nem szabad általánosítani, s hogy nem a 
korrupció, a hatalommal való visszaélés nyilvá
nosságra hozatala, hanem annak elkövetése okoz
za a bizalomvesztést.

Itt jegyzem meg, teljesen egyetértek azokkal, 
akik a választás, delegálás káderkiválasztási köve
telményeként egyetlen kritériumnak az alkalmas
ságot tartják, mellőzve a különböző rétegképző 
(kor, nem, foglalkozás stb.) jegyeket. Olyan réteg
politika kialakítása szükséges, hogy a testületek
ből ne szorulhassanak ki a legnagyobb rétegek rá
termett képviselői. Ez azonban a mai helyzetben 
sajnos illuzórikusán hangzik.

Nagy szerepet kapott az írásokban a vita, mint 
a demokratikus centralizmus egyik fő eleme. 
Egyetértés volt abban, hogy a vita, mint az egy
ség létrehozója elengedhetetlen, ám volt, aki he
lyesen felhívta a figyelmet arra, hogy a vita nem 
lehet öncél, időtlen és parttalan, mert az anar
chiához vezet. A vitakultúrát, a másfajta véle
ménnyel szembeni toleranciát még igen sokunk
nak tanulnunk kell.

Általában megfogalmazódott, hogy a demokra
tikus centralizmus, mint szerveződési alapelv, a 
pártban továbbra is érvényes, ám annak korábbi, 
egyoldalú leszűkítésével már nem lehet egyetér
teni. De azzal sem, amit a legutóbbi Ércbányász
ban nyilatkozik az ifjúsági szervezetünk vezetője:
....... szakítani kell a demokratikus centralizmus
elvén való szerveződéssel, mert ez olyan társadal
mi-gazdasági válsághoz vezetett, amelynek hatá
sát valamennyien a saját bőrünkön tapasztalunk”.

Megfogalmazást nyert, hogy a párt szervezeti 
élete — szándék szerint — komoly átalakuláson 
megy keresztül. Nagyobb, sőt meghatározó szere
pet kap az önállóság, az öntevékenység, ám ez a 
tagság, a vezetők részéről is nagyobb felkészülést, 
problémaérzékenységet, politizálókészséget feltéte
lez.

Sok szó esett a vita során a nyilvánosságról, 
amely nem lehet korlátlan a párton belül, de fel
tétlenül szélesíthető. Más dolog azonban a nyilvá
nosságot követelni és más élni is a kapott lehe
tőséggel. Csupán zárójelben jegyzem meg, hogy 
körülbelül egy éve teljesen nyilvánosak a válla
lati bizalmi testületi ülések, de nincs sok példa 
arra, hogy a testület tagjain és a meghívottakon 
kívül más is részt vett volna ott.

Végezetül még egy kérdés, mely több hozzászó
lásban is megfogalmazódott valamilyen formában. 
Az ország válságos helyzete, a megélénkült poli
tikai élet, a felelősségkutatás olyan „mellékha
tással” járt, hogy egyes párttagok lelkiismereti 
válságba jutottak, mcghasonlottak, eluralkodott 
rajtuk a bűntudat, s hátat fordítottak a pártnak. 
Az egymásra, a fölfelé, vagy lefelé mutogatás he
lyett kritikusabban és önkritikusabban kell szem
lélnünk magunkat, vitapartnereinket, s abból ki
indulnunk, hogy mindenki csak azért felelős, hogy 
a saját feladatát hogyan látta-látja el, legyen gaz
dasági szakember, politikai munkás, társadalmi 
aktivista.

Bár az öt hónapig tartó cikksorozatot figyelem
mel végigkísérni igen nehéz, de tanulságos vala
mennyiünk számára. A pártdemokrácia szélesítése 
nem határozat kérdése, nem szubjektív óhaj, ha
nem az adott társadalmi-történelmi helyzet szülte 
objektív szükségszerűség, mely szoros kölcsönha
tásban all a társadalmi demokratizmus szélesedé
sével.  Kablár János
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Képünkön balról Hegedűs Ferenc csapatvezető vájár, Nagy Gyula csillés és Han- 
tosi János szakvezető vájár járomáesolat beépítését végzik.

Csöndör László felvétele

Bányászok a bányászbérről... mondják

mikor érdeklődőm a IV. sz. bányaüzem II. körletében, hogy az 5-ös csapat eredményei hogyan alakultak az utóbbi időben, igen jó eredményeket diktált a normás. 1988-ban szakmányos tervüket 133,5 százalékra zárták és januárban 171 százalék volt a teljesítményük. A januári bérük is kiemelkedő volt a többi között. Megint egy elégedett csapat. Ehhez képest igen meglepő volt a csapatvezető és a csapattagok reakciója.— Sok pénz. nem azt mondom, hogy kevés, amit keresünk — mondta He
gedűs Ferenc csapatvezető —, de igazán nem játszik szerepet, hogy 140, vagy 170 százalék, mert előfordul, hogy a kategória éppen a magasabb sávba ugrik és elmegy adóba a többlet. A magasabb száza
Bányász életút

Az emberi megbecsülés növeli az összetartozást

Egyre kevesebben vagyunk régiek, annyi az új arc, hogy már a fél üzemet nem is ismerem. Megváltoztak már az emberi kapcsolatok is. Ezeket a summázott mondatokat lehet hallani azoktól, akik néhány évtizedet már eltöl- töttek vállalatunknál. Sá
muel József munkakönyvét sem forgatták már régóta.

lékoknak ténylegesen meg kellene jelennie a fizetésben, abban, amit hazaviszünk és nemcsak a papíron.
— Végül is a körülmé

nyek adottak voltak a za
vartalan termeléshez, vagy 
nem?— Hogy zavartalan, az talán túlzás. A csapat ebben a felállásban egy éve dolgozik együtt, akkor a 35-ös csapat egyik szakja csatlakozott, így vagyunk most hatan. Szabó János, 
Hantosi János szakvezető vájár, Acsádi Attila vájár, 
Nagy Tibor segédvájár, Ta
kács Gábor csillés és jómagam elég nagy rutinnal rendelkezünk és kifejezetten azért álltunk össze, hogy dolgozni, keresni tudjunk. Az viszont kimondottan idegesítő, hogy például a szükséges anyagot külön fel kell deríteni és igen messziről odahordani a munkahelyre, ha van. Ha

— Józsikám, kérlek ele
venítsd fel nekünk a múl
tadat, hogy kezdődött...?— A ma már Tatabányához tartozó Bánhidán gye- rekeskedtem, jártam iskolába, majd a géplakatos szakma megszerzése után 1957-ben kerültem Tatabányára a X-es aknába, mint csillés, aztán a ranglétrán vájár, robbantómester lettem. Bányászkodásom akkor indult, amikor az első fiúnk született. Célom az volt, hogy jól keressek, pár év alatt összekapjuk anyagilag magukat, aztán majd valami nyugisabb helyen dolgozom. Nem így alakult, négy gyerekei felneveltem, így aztán anyagilag még mindig kapkodok.

— Hogy kerültél az urán
hoz?— 1959-ben Pécsre jöttem terepszemlére, akkor építették uránvárosban a hétemeleteseket, még ígéretet is kaptam, ha a vállalathoz jövök, ezekből a lakásokból is kaphatok. Aztán anyósom, feleségem leszavazták a költözést, de 1970-ben mégis sikerült Pécsre költöznünk. Az I. sz. bányaüzembe kerültem a 11-es egyszakos csapatra,

nincs, akkor meg az ember fáradtságos munkával és feleslegesen rabol, ha tud. Kifejezetten szerencsések voltunk, hogy decemberben és januárban is egy darabig még vágatvisszafejtést csináltunk, amihez nem kell annyi anyag. Mert az év utolsó időszakában szinte semmi sem volt. Előbb- utóbb még a fát is úgy kell visszarabolni — amit ugye nem lehet.
— Mit szeretne a csapat?— Tudom, hogy a körlet nemigen tehet a körülményekről, szinte az üzem se de mindenképpen jobb ellátást szeretnénk. Mert, talán furcsa, de a csapat dolgozni akar, termelni, ehhez pedig anyag kell. Ugyar kinek az érdeke, hogy a csapatok fél műszakokat elmászkálnak anyagokért, veszekednek egymással, jól elfáradnak, de nincs mögötte megtöltött csille?

Wesztl László

Lutz Jancsi volt a csapat- vezető, Boda László és én alkottuk a csapatot.
— Hogy emlékszel vissza 

az urános kezdeti időszak
ra?— Lehoczky Mátyás körletébe kerültem. Ekkor nem az iskolai végzettség, hanem az emberi morál, a szakmai alkalmasság volt a döntő. Célzásos termelés időszaka volt. A Nagy Termelő Napok megnevezés olyan szombati termelést takart, amelyen tervtelje- sítés után, kiszálláskor egy üveg sört kaptunk, meg 100 forintot. Ekkor 38 forint volt egy kiló disznóhús.— 1972-ben, az I. sz. bányaüzem felszámolása után kerültünk a IV. sz. bányaüzembe, mi hagytuk el utoljára az I. sz. bányaüzem „hajóját”. Már, mint a 11-es csapat vezetője kerültem az 1-es szintre, majd következett a 13,7-es léggurító, az V. sz. bányaüzemi centrális vakakna kötélgurítója. Sok olyan munkahely, melyek szakmai szempontból érdekesek, persze már három műszakban 19 fős létszámmal. Ha félévkor, év végén szorított a cipő, akkor érctermelő

Az V. sz. bányaüzemben 
dr. Tisza István főmérnökkel és Szatmári Zoltán körletvezetővel együtt megyünk az 52-es fejtési csapat munkahelyére. A főmérnök a csapathoz érve azzal kezdi szemléjét, hogy megérdeklődi a - bányászoktól — lévén ezen a napon a nőnap —, nem felejtették-e el feleségüknek megvenni az ajándékot. Az igenlő válaszok után csak annyit mond: — Na, azért! Majd gyorsan témát váltva legorombítja a társaságot a fedél nélküli, gépzsíros dobozt meglátva: — Tele megy kőporral, aztán csodálkoztok, hogy nyekereg a gép, végül meg leáll.— Pista bácsi — szól hozzá Szabó Bertalan segédvájár —, most vettem le a tetejét, figyelünk mi, nern szeretjük a gubancot.— Hát persze, tudom én, csak azt ne hidd, hogy most vagyok lejövőben a falvédőről — summázza az elhangzottakat a főmérnök.A munkahelyen, amúgy, mindent rendben találnak, megbeszélik a kamra még visszalévő ácsolási munkáit, majd a főmérnök a csapat óhajai felől érdeklődik.— Fúrószár — válaszolják a lehető legtömörebben.— Üzemi baleseteink nagy részét — mondja felém fordulva — fúrószártörés okozza. Törik az új, ketté pattan a felújított. Valami masszív, jó fajta kellene...— Ősszel megyek Bécs- be — szól a csapat egyik tagja —, majd körülmézek a Máriahilferen, hátha árulnak fúrószárakat. Ha igen, veszek.

— Szó ami szó, jól keres
nek a bányászok. Bár ez a 
„jól” nézőpont kérdése, az
ért, mert ők a munkához 
képest keveslik a fizetésü
ket, ugyanakkor mások so
kallják a bányászbéreket. 
Hogyan is állunk ezzel?— Egyre több helyről hallom — mondja Dobos

helyekre mentünk dolgozni, így csináltuk a 7. 'szinti feljárókat, jó minőségű érc nagy szelvényben, így igazolódott Balázs Laci bácsi akkori mondása: Akkor lesz ez feljáró, amikor belőle püspök. Laci bácsi nyugdíjas, nem lett püspök, a termelést azóta is akadályozza az akkori hórukk. 1987 óta rehabilitált vagyok, itt dolgozom a fejlesztés kőzetlaborában, de a vájvégen eltöltött 29 év és 7 hónap tapasztalatokban bővelkedőnek tűnik. Mór a kisebbik fiam, Tamás is itt dolgozik az üzemben.
— Sakkversenyekhez kö

tődik a neved, hogy kerül
tél közel a sakkhoz?— Fiatal koromban a Tatabányai Építők csapatában kezdtem versenyszerűen foglalkozni a sakkal. Aztán 1970-ben kiírtak egy vállalati versenyt, melyet sikerült megnyernem, azóta is a PMSC II-ben, meg egyéni versenyeken indulok. Jó társaság van, szívesen töltöm szabadidőmet emberileg kellemes közegben.

Tóth János

A képen balról Szabó Bertalan segédvájár, Dobos Ist
ván csapatvezető és Gilicze István csillés látható.

Bálint Jenő felvétele
István csapatvezető —, hogy hülye az, aki ennyi pénzért leszáll.

— Mennyi az az ennyi?— Az utóbbi három hónapban húszezer alatt nem kerestem. De az egyre emelkedő élelmiszerárak mellett ez nem sok, mert a bányász sokat költ kajára, ezt ne felejtse el. Mi húst eszünk és sokat. Tésztával itt nem boldogulna, úgyhogy mi a fizetésünk javát szó szerint megesz- szük.
— Na, de azt mondják 

sokan, ők is ennének jó
kat, de a 6—7 ezer forintos 
fizetésből nem futja.— Nem értem az embereket — válaszol Gilicze 
István csillés —, hogy miért a bányászkeresetet sokallják. Jöjjenek ide és a saját bőrükön tapasztalhatják, ezért a munkáért nem
újítások

A vállalat február elejéig az 
alábbi újításokat fogadta el 
hasznosításra.
III. sz. bányaüzem:

Arany János, Csertőn József, 
Sors Zoltán, Imre Endre: Szál
lítókocsi SZBKNSZ fúrókocsi- 
hoz (250 ezer forint).
V. sz. bányaüzem:

Németh György, Geng Géza, 
id. Hegedűs József, ifj. Hege
dűs József. Wágner Géza: Mó
dosítások PH—3 fúróberendezé
sen (185 ezer forint).
Ércdúsító üzem:

Győri Gyula: Szűrőszlvattyúk 
párhuzamosítása (12 400 forint), 
Horváth József, Baranyai Gé
za. Török Csaba: Szorító hü
velyes táresarögzítő (1 millió 
forint). Molitor Ferenc, Nagy 
Géza, Tóth István: Hidrocik-

Tűzesetek
Elszomorító a Baranya Me

gyei Tűzoltó Parancsnokság
1988. évi tűz- és káresetekről 
készített statisztikai jelentése. 
Az elmúlt évben 535 tűzesetet 
regisztráltak, az ezáltal okozott 
tűzkár közel 43 millió forint 
volt. A fekete krónikához tar
tozik az a szomorú tény — 
annak ellenére, hogy csökkent 
a tüzeseteknél bekövetkezett 
sérülések száma —, hogy hár
man tűzben lelték halálukat.

Erről és más egyéb háttérin
formációról tartott sajtótájé
koztatót Török Béla tűzoltó
alezredes, megyei parancsnok. 
Elmondotta, hogy a jó idő be
álltával robbanásszerűen emel
kedett az avartüzek száma, 
amely elsősorban a lelkes ker
tészkedésből, az emberi gon
datlanság, figyelmetlenség
miatt és bizonyos mértékben 
a tájékozatlanságnak tudható 
be. Volt olyan nap, amikor 28 
alkalommal vonultak ki az 
avartűz oltásához. Az ilyen 
eset azt a veszélyt rejti magá
ban — mondotta a parancsnok 
—, hogy a gyakori riasztások

sok ez a bér. Én 4800 forintot kerestem szerelőként egy állami gazdaságban. Kevés volt az a pénz, hát a többért idejöttem. Tizenkét ezer alatt még nem kerestem, de vittem már haza huszonegy ezret is. Nem irigyelni kell mástól a magasabb keresetet, hanem jó erősen meg kell markolni a lapátot. Akkor jut is, marad is a fizetésből. Nekem például annyi, amennyi az előző munkahelyemen volt a bérem.— Bár sokan mondják, de nem vagyunk túlfizetve — veszi át a szót Szabó Bertalan —, igaz én ennek ellenére szeretek itt dolgozni. Bórilyen furcsa, sokszor van, hogy kimondottan boldog vagyok azért, mert itt lehetek és dolgozhatok. És eszembe sem jut a kereset.
Veress Tamás

lon átm. 250 mm (3 millió fo
rint), Czirják András: Lemez
gát a mangánsllóba (15 600 fo
rint).
Kutató-mélyfúró üzem

Egyed Imre, Tanó János: 
Filmreprodukciós berendezés 
(70 ezer forint), Egyed Imre: 
Hívóoldat diáról papírkép-ké- 
szítéshez (32 ezer forint). 
Kutató-fejlesztő üzem:

Komlósi Ernő: Tárcsás kan- 
csoló alátét elhagyása (41 600 
forint).
Szolgáltató üzem:

Törgyfa Sándor: öntvénytisz- 
tító-páneél felfüggesztés (37 
ezer forint).

A zárójelben lévő számok 
azt a többletnyereséget jelölik, 
amit a vállalat az újítások al
kalmazásával ér el éves szin
ten.

B: Balesetveszélyt, az egész
ségre káros tényezőket csök
kentő, vagy a munkahelyi kö
rülmények javítását szolgáló 
újítás. Hasznossága pénzben 
nem mérhető.

miatt nincs tűzoltójármű a lak
tanyában és ezáltal védtelenné 
válik a város egy esetleges 
nagyobb tűz esetén. Ezért a 
megyei tűzoltóparancsnok el
rendelte (1989. február 21.) Ba
ranya megyében az ilyen tüze
lés folyamatos ellenőrzését. Ez 
azt jelenti, ahol engedély nél
küli égetést tapasztalnak, ott 
a tűzoltóság legszigorúbban 
bünteti Az engedélyek beszer
zése a városokban az illetékes 
szakigazgatási szerveknél, így 
az építési osztályokon történik.

Fő törekvése a megyei tűz
oltóparancsnokságnak a tűz 
megelőzési propaganda hatéko
nyabbá tétele a lakosság köré
ben. Ehhez szorosan kapcsoló
dik az a tűzbiztonsági tanács 
országos és megyei szinten va
ló létrehozása, amelynek ter
vezete elkészült. Eredménye, 
hogy márciustól sor kerül en
nek gyakorlati alkalmazására 
a megyében, amely mintaként 
szolgál az ország megyéinek.

Mindez történik az emberi 
élet és a milliós értékek meg
óvása érdekében. Kovács

Az 5-ös cseapat
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1. Az V. sz. bányaüzem több 
dolgozója azt kérdezi, hogy mi
kor lesz új vállalati telefon- 
könyv?A kérdésre Gebhardt Fe
renc energetikai osztályvezető válaszolt:— A sok számváltozás miatt jogos az igény az új telefonkönyv elkészítésére. Tervünk szerint, az első félév végén kiadásra kerül.

2. Az Anyag- cs áruforgalmi 
főosztály Cserkúton lakó dol
gozói panaszolják, hogy az új 
ÁFÉSZ ABC csak 15 óráig tart 
nyitva.A panaszra Kisfali Jó
zsef, a Pécs és Vidéke ÁFÉSZ kereskedelmi főosztály vezetője válaszolt:— A jövőben sem tudjuk meghosszabbítani a nyitvatartási. mert a kis forgalom miatt a kétműszakos üzemeltetés ráfizetéses lenne. A heti 40 órás munkaidő miatt — amit be kell tartanunk — a nyújtott műszakot nem írhatjuk elő.

3. A Kutató-mélyfúró üzem 
dolgozói az alábbi kérdésekre 
várnak választ: — A Központ
ból átvett geodéziai csoport 
hogyan fog illeszkedni az üzem 
éves tevékenységébe? — A 
Szolgáltató üzemtől üzemi lét
számba vett gépkocsivezető 
azt jelenti, hogy az üzemnél 
vége a létszámleépítésnek? — 
Aliért kell a vállalatnak, üzem
nek az újságban megjelentetett 
gyászjelentésért jóval többet fi
zetnie, mint a magánszemély
nek?A kérdésekre Laczkó 
László, a műszaki főosztály vezetője és Csicsók János, a Baranya Megyei Lapkiadó Vállalat hirdetési csoport vezetője válaszoltak.Laczkó László: — A vállalat Intézkedési tervében
Nem csökken a Ságvári 
vállalati támogatása

A mai pénzszűke világban, 
amikor az a bizonyos szoro
sabbra húzott nadrágszíj a 
„nem produktív” területeken 
(valami racionális gazdaságos- 
sági okoskodás folytán, azon
ban ide tartozik a kultúra és 
a művelődés is) szorítana a 
legjobban, nem irigylésre mél
tó a Ságvári Endre Művelődési 
Iláz helyzete sem.

Aligha vitatható ez annak 
ellenére, hogy vállalatunk — 
a súlyos gazdálkodási gondok 
mellett — 1989-ben nem csök
kenti az intézménynek nyúj
tott támogatását. Kérdés per
sze, hog57 az előirányzott 1,8 
millió forint mire lesz majd 
elég. Egyebek között erről is 
szólt Vincze János, a művelő
dési ház igazgatója azon a 
vszb-ülésen, amelyen a testület 
az intézmény munka- és költ
ségvetési tervét véleményezte.

Komoly gondot jelent a kul
túra házának a társadalombiz
tosítási járulék drasztikus eme
lése és az ugyancsak nem ép
pen jelentéktelen árszínvonal
növekedés. A művelődési ház
nak tehát a tavalyi pénzesz
közökből kell — a jelentősen 
romló viszonyok között — gaz
dálkodnia.

Az üzemeltetéshez szükséges 
költségek 36 százalékát tavaly 
saját erőből fedezte. Az igaz
gató szerint azonban ezzel a 
bevételi lehetőségeik végső ha
táráig jutottak.

Az intézmény amatőr együt
tesei és művészeti csoportjai 
az elmúlt évben több, mint 
Télmillió forintot nyertek kü
lönböző pályázatokon, de nincs 
arra semmi garancia, hogy 
idén is összejön ennyi.

Nyilvánvaló tehát, hogy a 
támogatás szintentartása — bár 
a jelenlegi helyzetben ez is 
komoly vívmány — gyakorla
tilag a működési feltételek 
romlását jelenti.

Vincze János kérdésekre vá
laszolva utalt arra, hogy a 
Ságvári Endre Művelődési Ház 
már az évtized eleje óta racio
nális gazdálkodást folytat, épp 
ezért az apparátusa is lényege
sen kisebb, mint más hasonló 
intézményeké. Elmondta azt is, 
hogy minden vállalati és üze
mi rendezvény hétfőtől csütör
tökig ingyenes és a hétvége
ken megrendezésre kerülő ese
mények is az üzemi támoga
tások mértékéig díjmentesek, 
csupán a szolgáltatásokért 
(például a takarítás) kell fi
zetni.

foglaltak szerint a vállalati szervezeti struktúrát úgy változtatjuk, hogy az a jobb áttekinthetőséget biztosítsa. A korábban a Központhoz tartozó geodéziai csoport azért került a Kutató-mélyfúró üzemhez, mert feladatköre az üzem szerteágazó feladataihoz köthető leginkább. A geodéziai csoport a korábbi években önfenntartó volt, melyet a későbbiekben is elvárunk tőle, ellenkező esetben létszámot keli csökkenteni (akár a teljes felszámolásig is). A hatékony működéshez az ország különböző területeiről kell munkát szerezniük és a Kutató-mélyfúró üzem tapasztalatai ezen a téren széles körűek.— A Szolgáltató üzemtől a gépkocsivezetők azért kerültek át a Kutató-mélyfúró üzemhez, mert a teljes munkaidejükben az üzemhez kötődnek. így egy irányítási lépcső kimarad. Az üzem a létszám- és bérkorrekciót ennek megfelelően megkapta. A régi üzemi dolgozók bére ezen átszervezéstől nem lett kevesebb.Csicsók János: — Az árhivatal rendelkezése szerint a vállalatnak minden hirdetésért többet kell fizetnie, mint a magánszemély- * 1 2 nek. Ha a gyászhírt vállalat teszi közzé, akkor az is vállalati hirdetésnek szá- , mit. IA kivizsgálást végezte:Gácsi Mátyás

A tartalmi munka javítására 
van is meg nincs is lehetőség, 
hiszen ily módon is növelni 
lehetne a bevételeket, ám eh
hez meg több pénz kellene.

Csaknem minden hozzászóló 
egyetértett abban, hogy a kul
túrára, a művelődésre fordított 
pénzeszközöket nem szabad 
megnyirbálni, így az intéz
ménynek nyújtott támogatással 
sem lehet fukarkodni.

Végezetül a testület, mint 
felügyeleti szerv, elfogadta a , 
művelődési ház költségvetés j 
tervezetét azzal, hogy abban 
az ésszerűségnek is, nem csu
pán a racionalitásnak kell ér
vényesülnie.

N. G.

A Ságvári Endre
Művelődési Ház
programjából
Filmklub

11-én: Nyugaton a helyzet
változatlan.

*
3-án: a Képzőművészeti mű

hely művészettörténeti előadása 
a József Attila Művelődési 
Házban ,,A németalföld művé
szete a XVIII. században” cím
mel. Előadó: dr. Pandúr József. 
Ságvári Mozi

1- jén 16 és 18 órakor: Mata
dor (spanyol film).

2- án 16. és 18 órakor: BMX 
banditák^ (ausztrál, film). ....
. 8-án 16,is 18 órakor: A leg
hosszabb nap I.—II. rész (USA 
film).

9-én 16 és 18 órakor: A Jú- 
dás hadművelet (francia film).

A szakszervezeti élet hírei
Baranj-a megye könyvtári 

helyzetét — ezen belül a MÉV 
önálló Szakszervezeti Könyv
táráét — március 21-én vizsgál
ják a Könyvtártudományi In-

I tézet munkatársai.
*

I Az alapszervezetek 39 600 fo- 
ronttal járultak hozzá Csente-

| rics Annamária (váci diáklány)

Zürichben elvégzendő agymű
tétjéhez.

♦
A nyersanyagnormák felhasz

nálását vizsgálják vállalatunk 
társadalmi kereskedelmi ellen
őrei az EDU, Kutató-mélyfúró, 
Szolgáltató, III. sz., IV. sz. bá
nyaüzemben és a Ságvári Ét
teremben.

a munkásszálló megszépült könyvtara

Elnyerték a KISZ KB 
Vörös Vándorzászlaját

Gyalogos aluljáró 
a központ 
és a szálló közöttNemzeti ünnepünk előestéjén a KISZ MÉV Bizottsága nemzedéki találkozóval egybekötött ünnepséget tartott a Ságvári Endre Művelődési Ház színház- és nagytermében. Az ünnepség résztvevőit a Pécsi Nemzeti Színház művészéi köszöntötték színvonalas kultúrműsorral. Ezután kitüntetések és jutalmak átadására került sor. Felemelő pillanat következett: dr. Fodor László, a KISZ Baranya Megyei Bizottságának első titkára átadta ia KISZ KB Vörös Vándorzászlaját Varjú Lászlónak,

Figyelem...
... hatékony vezér- 

igazgatói utasítás 
fékbetétje miatt vö
rös- és fehérborkész
letünk végkiárusítá
sát megkezdjük.

Nagyobb tételű (1 
liter fölötti) vásárlás 
esetén kedvezményt 
biztosítunk, amíg a 
készlet tart. Igénye
ket V. sz. bányaüzem 
jeligére kérjük a szer
kesztőségbe eljuttat
ni.

13-én 16 és 13 órakor: A po
kol katonái (USA film).

16-án 16 és 18 órakor: Kilenc- 
farkú macska (olasz film). 
Ajánló

Április 23-án, vasárnap dél
előtt 10 órakor a Harmadik 
Színház, a Pécsi Nemzeti Szín
ház és a Magyar Televízió 
közös produkciójaként kerül 
bemutatásra a Csipkerózsika 
című mesejáték a Ságvári 
Endre Művelődési Házban. 
További előadások

25-én, 26-án, 29-én 15.30
órakor.

A főbb szerepekben: Dévényi 
Ildikó, Mester István, Matoricz 
József. Péter Gizi, N. Szabó 
Sándor, Csere Agnes, Krasznói 
Klára. Rendezte: Sándor János.

A Pécsi Nemzeti Színház és 
a Harmadik Színház április 7- 
én mutatja be Nádas Péter: 
Találkozás című drámáját, a 
Pécsi Nemzeti Színházban. A 
két szerepet ysgbök Kiara, a 
PNSZ szinmúvésze és Puskás 
Tamás,’ a Madách SzíifTiáz' tag
jai játsszák. Az előadást Vin
cze János rendezi.

a KISZ MÉV Bizottsága titkárának, aki zászlólenge- téssel köszöntötte a résztvevőket. E magas elismerést immár negyedik alkalommal kapta meg a szervezet.Most azért részesültek e kitüntetésben, mert a kollektíva mind nagyobb elánnal és eredménnyel vesz részt a politikai életben, az ifjúsági termelési hónapok felajánlásainak teljesítésében csakúgy, mint a szerződéses közösségi munkavállalások megvalósításában.
Kiváló KISZ-szervezet Zász

laja kitüntetésben részesült a 
III. sz. és V. sz. bányaüzemi 
KISZ-szervezet, míg KISZ KB 
Dicsérő Oklevéllel a IV. sz. 
bányaüzem Korvin Ottó, a 
Szolgáltató üzem Petőfi Sándor 
KISZ bizottságát, az V. sz. bá
nyaüzem Rajk László és az 
Ércdúsító üzem Tarr Imre 
KISZ szervezetét tüntették ki.

Egyéni kitüntetésben része
sült: Wesztl László (IV. sz. bá
nyaüzem) Ifjúsági Díjat, And
rási Gyula (IV. sz. bányaüzem) 
Kiváló munkáért miniszteri, 
Benedek Tibor (EDU) Ifjúság
ért Érdemérmet, Gyulai Sán
dor (Központ) és Lóránd Lász
ló (Szolgáltató üzem) KISZ Ér
demérmet, Hágenthurn József 
(Hl. sz. bányaüzem) Kiváló 
Ifjúsági vezető kitüntetést ka
pott.

Aranykoszorús KISZ-jelvény 
kitüntetésben részesült: Csibi 
Tibor (III. sz. bányaüzem), 
Nagy Sándor (IV. sz. bánya
üzem). Tömör István (III. sz. 
bányaüzem), Pércsi Sándor (V. 
sz. bányaüzem).

A KISZ KB Dicsérő Oklevél 
kitüntetését kapta: Keserű Ár
pád (EDU), Axt Ernő (EDU). 
Helstáb J udith (Szolgáltató 
üzem), Réfi Mihály (IV. sz. bá
nyaüzem), Klsdaróczi János 
(Központ), Bereezkl Lajos (IV. 
sz. bányaüzem), Szántó Sándor 
(IV. sz. bányaüzem), Horváth 
Attila (III. sz. bányaüzem). A 
kitüntetéseket dr. Fodor Lász
ló nyújtotta át.

A KISZ MEV Bizottsága Di
csérő Oklevelét kapták: a Ku
tató-fejlesztő üzem Rajk Lász
ló, a Szolgáltató üzem Kari
kás Frigyes, a III. sz. bánya
üzem Kilián György, a IV. sz. 
bányaüzem Fábián Béla. az V. 
sz. bányaüzem' dr. Münnich 
Ferenc és az Ércdúsító üzem 
Ságvári Endre KISZ alapszer
vezete.

A KISZ MEV Bizottsága Di
csérő Oklevelét tizen vehették 
át Varjú László vállalati KISZ- 
titkártól.

Varga Mihály, a MEV vezér- 
igazgatója adta át Horváth 
Attilának (III. sz. bányaüzem) 
a Kiváló Ifjtr Szakerrfber, Ká
rolyi Tibornak (Kutató-mély
fúró tizem) a Szakma. Ifjú 
Mestere kitüntetést. Az FMKT 
fríözgalom támogatásáért' és' az 
Alkotó Ifjúság pályázaton való 
aktív részvételért Kiváló Dol
gozó kitüntetést, az Alkotó If
júság pályázatok során szak- 
dolgozat írásáért első díjban 
részesült Gerzson Endre (IV. 
sz. bányaüzem).

Az Alkotó Ifjúság pályázat 
első dijában kilenc, a máso
dikban és harmadikban hét-hét 
fő részesült, mig pénzjutalmat 
tizenketten kaptak.

Az ünnepséget követően ál
lófogadás zárta a nemzedéki 
találkozót.

Kovacs Miklós

A központi dolgozók hosszú 
évek óta (amitóta a Központ 
egy része a munkásszállón ka
pott elhelyezést) sérelmezik, 
hogy a két épület közötti köz
lekedés esetén teljesen kiszol
gáltatottak az időjárás szeszé
lyeinek. Az információs jelen
tésekben szinte állandóan az 
áldatlan helyzet megoldását 
sürgetik az érintettek. Most 
örömmel jelenthetjük, hogy a 
kérdés végre mindenki által 
elfogadhatóan megoldódik. A 
központi szb és a vállalat ve
zetése közötti sok éves tárgya
lás és megbeszélés-sorozat 
után döntés született: gyalo
gos aluljárót építenek a Köz
pont és a Szálló „C” épülete 
között. A beruházási és terve
zési főosztályon már a végle
ges tervek is elkészültek, így 
olvasóinknak is be tudunk szá
molni a részletekről.

Mint a címből is kiderül, az 
aluljáró kizárólag gyalogosok 
számára készül. Kiinduló pont
ja a központi épület portáján 
lévő előtér. Innen lesz a lejá
rati lépcső, amely — két pihe
nő közbeiktatásával — mintegy 
35 lépcsőfokból áll. Ekkor éri 
el azt a tervezett 5 méteres 
mélységet, melyben az aluljáró 
halad majd. (Feltétlenül meg 
kell eml.teni, hogy az eredeti 
tervben — még tavaly is! — 
mindkét oldalon mozgólépcső 
beépítése szerepelt, de a to
vább szűkült anyagi lehetősé
gek miatt erről — sajnos — 
le kell mondani!) A „vágat” 
megközelítőleg 60 méter hosz- 
szú, két méter széles, valamint 
2,5 méter magas lesz. Végpont
ja, azaz a másik feljáró, a 
„C” épület lépcsőházában épül 
meg. Ugyancsak a korábbi 
tervek szerint, végig műmár
vány burkolattal borították 
volna be, de a lecsökkent költ
ségkeret erre már nem adott 
lehetőséget. Ezért csak a két 
lejáró készül majd zöldes ár
nyalatú siklósi műmárványból, 
az aluljáró szintes szakasza a 
bányaüzemekben kiválóan be
vált hasított szegecs+torkrét 
biztosítással készül majd. Az 
úttest alatti szakaszt — a ráz
kódás miatti nagyobb igénybe
vételt figyelembe véve — ezen 
kívül úgynevezett „Srótra” 
TH-zással erősítik meg.

Említsünk meg még egy 
rendkívül fontos részletet! A 
Szállón lakók kérését méltá
nyolva, a tervezők egy oldal
ágat is beiktattak az aluljáró
ba, amely az Olimpia Étterem 
úgynevezett „Fapados” intéz
ményébe vezet. Egy szellemes 
újítás alkalmazásával délután 
4-ig ez az oldalág lesz majd 
lezárva, ettől kezdve pedig a 
Központ felé záródik el az át
járási lehetőség. Így a Szállón 
élők szabadidejükben esőtől- 
hótól védve közelíthetik meg 
az Olimpiát.

Az egy évig tartó építkezést 
vállalatunk saját beruházásban 
végzi el, ezért a vállalat veze
tése -yájárolq* csillések’ és *egyéb 
szakemberek jelentkezését vár
ja. Mivel a munkálatokban 
való * rés/vétel egyértelműen 
előnyökkel jár, így a jelentke
zők közül is elsősorban azokat 
válogatják ki, akik addigi te
vékenységükkel bizonyították 
alkalmasságunkat egv ilyen 
fontos, nagy szakmai tudást 
igénylő munka elvégzésére. 
Jelentkezni az 51-63-as telefon
számon legkésőbb április 15-ig 
lehet.

Amennyiben minden az el
képzelések szerint történik, a 
létesítmény átadását pontosan 
egy év múlva, jövő év április 
elsejére tervezik.

Benedek Sándor

Csökkenő
„kereslet”A munkaügyi döntőbizottságok működése, általában. nem az úgynevezell „nagyközönség” előtt zajlik. Az egyes emberek csak akkor foglalkoznak velük, ha valamilyen okból személy szerint érintettek a bizottságoknál. Ezért f'ilus Ká
rollyal, az V. sz. bányaüzemi mdb elnökével nem csak az elmúlt év statisztikájáról. hanem általában tevékenységükről is beszélgettünk.

— Kezdjük az elején. 
Egyáltalán, milyen ügyek
ben lehet a bizottsághoz 
fordulni, tehát mihez van 
„jogosítvány"?— Minden munkaügyi, munkajogi vitával kapcsolatos esetben lehet döntő- bizottsági ügyet kezdeményezni.

— Hány tagú az üzemi 
mdb?— Pillanatnyilag hatan vagyunk. Ebből egy fő az elnök és öt személy bizottsági tag. Helyettes most. különböző okok miatt, nincs.

— Mennyi ügy volt az 
elmúlt évben és ez hogyan 
viszonyul az előző évihez? 
Gyarapodott, vagy csökkent 
a vitás esetek száma?— Tavaly harminc esetünk volt. Ez 1987-hez viszonyítva 30 százalékos csökkenést jelent.

— Hogyan lehet osztá
lyozni a felmerülő problé
mákat?— Az ügyek két részre oszthatók. A kérelmező egyrészről lehet a dolgozó, másrészről a vállalat jogügyi osztálya, vagy maga az üzem. A jogügyi osztály általában meglévő kártérítési határozatokkal kapcsolatosan indítványoz, ugyanis egy rendelkezés szerint a módosításokat nekünk jóvá kell hagyni. Ilyen tavaly 13 volt, a többi 17 eset pedig egyéni beadvány.

— A dolgozók milyen 
jellegű eseteket kezdemé
nyeznek?— Az általuk indított eljárásoknak a zöme nem vagyoni kártérítés, fizetési meghagyás elleni per és egyéb kártérítési ügy.

— Milyen a fellebbezési 
arány?— Az mdb döntése ellen a munkaügyi bíróságon lehet fellebbezni. Ez tavaly kettő esetben történt meg. A bíróság mindkétszer jóváhagyta a mi határozatunkat.

— Előfordult-e, hogy va
laki valamilyen „felsőbb" 
érdekből próbálta befolyá
solni a bizottság döntését?— A tárgyalások időpontját általában későbbi időpontra szoktam kitűzni, hogy legyen idő felkészülésre, az iratok átnézésére. Ezek az. akták nem titko- •sak.Ade -neiruis ■ leheltjének, 'hiszen r.-sok'xorabervel ,kell beszélni-i;íiz.'4a{5PiVel>.-.(lj5Rpcso- Tatban. "ilyenkor —Vélemények vannak, de nem jönnek számításba, hiszen nem is egyedül döntök, hanem két társammal együtt hozzuk meg a határozatot.

Mit tenne, ha mégis 
valaki „hatalmi” szóval 
próbálna a döntésbe bele
szólni?. A leghatározottabban visszautasítanám!

B. S.
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Beszélgetések az IBM PC mellett 
a Kutató-mélyfúró üzemben

Mit csinál az FMKT? Tóth Csaba segédaknász
A Kalmár László ifjúsági szocialista brigád számítógépes csoportja új helyen fogad. Személyi összetétele nem változott (még az íróasztalát is vihette magával mindenki), csupán a számítógépek száma növekedett eggyel.Ez tette szükségessé, hogy a megszokott környezetéből kiragadják a csoportot és a bérelszámoló dolgozókkal együttműködve próbálják teljesíteni az elképzeléseket. Ez pedig vállalati szinten létrehozott ötlet, mely egységesíti az üzemekben a bér- és munkaügyi rendszert. Kidolgozása folyamatban van. így Forr Já

nos főkönyvelőtől nem is kérdezhetnénk előszörre mást:— Mit várnak ettől a 
szépen kivitelezett, elegáns 
formájú IBM PC XT szá
mítógéptől?— Várni sokat várunk tőle és sokat szeretnénk dolgoztatni vele — majd! Egyelőre még a tanulóidőt éljük. Három dolgozónk végezte el a Központban szervezett tanfolyamot, ők ismerkednek az új programmal, készítik elő a törzsadatokat lemezfelvételre. Az előkészítés és kellő gyakorlat után indulhat a rendszer.

— Szükség van egyálta
lán arra, hogy mi is részt 
vegyünk az „egységesítés
ben”? Üzemünkben a bér- 
feldolgozás eddig is géppel 
történt.— Az igaz, de csak félig. A bérlapokat kézzel töltjük ki és rendkívül nehézkes a számtalan rubrikával ellátott „lepedőnyi” papír kezelése. Ez teljes egészében megszűnik és egy egyszerű, kicsi bérszalag helyettesíti, természetesen minden folyamatot átvesz az IBM PC.
„Mit érnek a szabályok 
a dolgozók segítsége nélkül... >»

Mint azt korábban már olvashattuk, a baleseti ver
senyben az úgynevezett külszíni kis tizeinek közöU, az 
Anyag- és áruforgalmi főosztály vitte el az első he
lyezést. Ez az eredmény azért is figyelemre méltó, 
mert az 1987-es győztes is a főosztály volt.

Hogy mekkora munka fekszik emögött, erről kér
deztük Németh Jenő munkavédelmi és rendészeti ve
zetőt.— Munkámat kinevezésem, tehát négy év óta végzem az anyagosztályon, s úgy érzem, a négy év meghozta gyümölcsét. Elsősorban a főosztály veszélyes területeinek munkakörülményein kellett javítani (szállítás, fatelep), a gépparkokat megfelelő szintre hozni. Ugyanakkor a munkavédelmi szemléleten is változtatnom kellett.
— Milyen időközönként 

van ellenőrzés, oktatás?— Ellenőrzéseinket havi munkavédelmi szemléken tartjuk meg a felsőbb műszaki vezetéssel. Évenként vállalati szintű munkavédelmi szemléket is tartunk. Ez természetesen töredéke ellenőrzéseinknek, ugyanis nap, mint nap a munkaterületeket járva, a munka- védelem betartását ellenőrizzük. Hiányosságok észlelése esetén azonnal felhívjuk a figyelmet a kiküszöbölésre. Visszatérő probléma esetén felelősségrevo- nás történik.
— Munkádban milyen 

segítséget kapsz?— Túlzás lenne azt állí

— Ebben az esetben fel
merülhet a dolgozókban — 
szükség lesz ránk?— A gépek nem dolgoznak adatok nélkül. És az adatok beadását is előkészítő munka előzi meg, amit egyelőre az emberi kéz tud megoldani.A következő kérdést már a munkaügyi vezetőnek, Berta Jánosnak tesszük fel.

— Az irodájuk tele van 
személyi kartotékokkal, 
ezek már kidobásra kerül
nek?— Nem, ezt nem tehetjük — nevet fel a naív kérdésen —, hisz még 1950-es kartonokat (nyugdíjasokét) is őrzünk a lemezfelvétel miatt, legfeljebb irattárba kerülnek, de most egyelőre oda sem, mert a szabadság nyilvántartás nincs a programban.

— Bér- és munkaügyi 
rendszer gépesítéséről be
szélünk, tehát két progra
mot futtatnak? Az ön cso
portjának is lesz gépet ke
zelő dolgozója?— Ugyanarról az egy programról van szó, azért került a kettő összefüggésbe, mert a bérszámfejtéshez munkaügyi adatok is kellenek — az úgynevezett „mellékterméket” használjuk ki. A kézzel írt nyilvántartást pedig átadjuk a számítógépes csoportnak, az ő feladatuk lesz a további. Mindezekből kitűnik, hogj a számítógépekre komoly munka vár. Nagy összetartást, munkafegyelmet igényel, hogy az átállások nehézségeit elviseljék. Nagj gyakorlatot kell szerezniük a bér- és munkaügyi rendszer szerteágazó rendszeré, ben és az IBM PC kezelését is meg kell tanulniuk a program ismeretével összekapcsolva.

Bertáné II. Emília

tanom, hogy ekkora mun. kát egyedül el tudok végezni. Vannak segítőim: így elsősorban műszaki vezetőm, Sperczel János, Farkas Ferenc, mint tűzvédelmi felügyelő, de ide kell sorolnom a társadalmi rendész aktívákat, munkavédelmi őröket és természetesen a dolgozókat, amit feltétlenül szeretnék kiemelni, hisz mit ér a munkám, mit érnek a szabályok, ha a dolgozók hozzáállása nem megfelelő?
— Hogy állunk az alko

holfogyasztással?— Ezen a területen az eredmény szépnek mondható, ugyanis 1988-ban 60 főt vizsgáltunk, s ebből mindössze 1 főt találtunk ittasnak. Természetesen szigorú és következetes fegyelmi eljárást folytattunk le. Ezen a téren még nagyobb produkciót kell felmutatni, hiszen a 2/1988-as vezérigazgatói utasítás egyértelműen szigorításra utal. Hogy ezt a munkámat megfelelően tudjam végezni, minden modern eszköz rendelkezésemre áll. Rudolfné

1988-ban új vezető került az FMKT élére a IV. sz. bányaüzemben, Barna Dé
nes fiatal bányamérnök személyében.

— Mi történt az elmúlt 
egy év alatt?— A fő tevékenység nem változott. Az FMKT tevékenységének lényeges elemei a különböző szakmai pályázatok kiírása, gondozása, valamint a szakmai versenyek szervezése üze. men belül. A vállalattal közösen Akotó ifjúság pályázat kiírása és ami új volt, az ötletbörze.

— Milyen eredmények 
születtek?— Év elején szakmai pályázatokat írtunk ki, ezek, mint ajánlások jelentek meg. Mostanra 32 dolgozatot készítettek az üzemben, melyekből mintegy 20—24 arra érdemes munkát továbbítottunk a vállalathoz.

— Mi lett a sorsa az öt
letbörzén felvetett kérdé
seknek?— Esetenként konkrét témaajánlásokként jelentek meg részletes kidolgozásra és így lehet belőlük újítás.
Választások szeptemberben

(Folytatás az 1. oldalról)— Mi abból indultunk ki, hogy jelenleg, amikor még nem tudjuk, hogy mi lesz a szakszervezeti törvényben, milyen jogokkal rendelkeznek majd a tisztség- viselők, hogyan tudjuk majd megoldani a tisztség- viselők érdekvédelmét, akkor ezt a választást — bármennyire is április elsejé- j vei indul — nem szabad elsietni.I — Mivel a középszervek I szintjén, illetve alágazati szinten — hisz ma már így beszélünk róla — október 31-ig kell a választásokat lebonyolítani, úgy döntöttünk, hogy a bányásznap után rendezzük meg. Két hónap elegendőnek ígérkezik ahhoz, hogy a választások vállalati szinten lebonyolódjanak. Annál is inkább célszerű várni szeptemberig, hisz az Ország- gyűlés várhatóan a nyár folyamán tárgyalja a szak- szervezeti törvényt.— Elhatározásunk — és a tagság ebben támogat —, hogy vállalatunknál is a szövetségi rendszert alakítsuk ki. Ennek a csírái az utóbbi években már kialakultak, amit egyebek között az is bizonyít, hogy például a bizalmi testületbe, a megüresedett helyekre az utóbbi időben már maguk az üzemek delegálták képviselőiket.— A jövőre vonatkozóan mi két alternatívát kínálunk a tagságnak. Az egyik az. hogy a jelenlegi rendszerben működjünk tovább. Itt szeretném megjegyezni — mondja Gyulai Sándor —, hogy meggyőződésem, a tagság döntő többségét nem a szervezeti keretek érdeklik — ez legfeljebb a szakszervezeti tisztségviselőket érintheti közvetlenül —, dolgozóinknak az a fontos, hogy érdekeiket megielelően képviseljük, védelmezzük.— A másik alternatíva, hogy a korábbinál egy demokratikusabb szervezeti formát alakítsunk ki. Ennek lényege, hogy vállalati szinten a legmagasabb fó

— Milyen szakmai ver
senyek voltak 1988-ban?— Az áprilisi üzemi lakatosvetélkedő győztesei szép sikert értek el a vállalati döntőn, hiszen egy 2. és egy 4. helyet szereztek. Most zajlik a vájárvetélkedő, melynek selejtezői még1988- ban kezdődtek. Az áprilisi vállalati döntő ismét komoly feladatot ró majd ránk, hiszen a házigazda a IV. sz. bányaüzem lesz.

— Mit tervez az FMKT
1989- ben?— Márciusban újabb ötletbörze lesz és mindenképpen tervezünk szakmai vetélkedőt technikusok részére. Az ez évi ajánlások az Alkotó ifjúság pályázathoz tartalmazzák majd az ötletbörze tapasztalatait is.

— Végül egy személyes 
kérdés. Mennyire volt zök
kenőmentes ennek a fela
datnak a megtanulása?— Sok segítséget kaptam elődömtől, Balogh Tibortól, de egy igazán ütőképes FMKT kialakítása még 1989-ben is feladat számomra. Wesztl László

rum a megválasztásra kerülő összes bizalmiak és főbizalmiak testületé lenne. E testület jogköre lenne a szakszervezeti bizottság beszámoltatása, illetve döntene a legfontosabb kérdésekben. Évente egyszer ülésezne, egyébként csak ak. kor hívnánk össze, ha rendkívüli súlyú kérdésben (pl.: sztrájk) kell dönteni.
— A'z alatta lévő lépcsőfok — amely már bizonyos operatív feladatokat is ellátna —, a mai bizalmi testületnél kisebb, ám a szak- szervezeti bizottságnál nagyobb fórum lenne, amely legalább kéthavonta, illetve szükség esetén ülésezne és amelynek tagjait az üzemek létszámarányosan delegálnák.— Az igazi operatív feladatokat az úgynevezett titkárok tanácsa látná el. amely szükség szerint kerülne összehívásra és az üzemek, illetve alapszervezeti titkárok alkotnák azt.— Ez a testület csak olyan döntéseket hozhatna, amelyben teljes egyetértésre jutottak. Tehát bármely üzem — létszámától függetlenül — a titkárán keresztül vétójoggal élhetne bizonyos döntéseknél.— Ha a szövetségi rend. szert komolyan vesszük, akkor nem hozhat egy testület mások kárára olyan döntést, amely őket esetleg közvetlenül nem is, vagy éppen kedvezően érinti, ám bizonyos közösségek ezáltal lehetetlen helyzetbe kerülnének. Valahol ez jelentheti az igazi demokráciát.— Egy másik ilyen „eretnek” elképzelés, hogy a vállalati titkár, illetve helyettese nem lenne tagja egyetlen testületnek sem— pontosabban szavazati joggal nem rendelkeznének —, az ő feladatuk a kollektív döntést követően a végrehajtás lenne.— A jogkörök tisztázása és meghatározása természetesen a dolgozók véleménye alapján, a tagsági vita során alakulhat majd ki és ezt rögzítenünk is kell— mondotta végezetül Gyulai Sándor. Nógrádi Gábor

Frissen szerzett szakmunkás-bizonyítvánnyal 1975- ben lépte át először a III. sz. bányaüzem bejáratát. Lakatosként dolgozott, majd három évvel később vájvégre került, így hát elhatározna, amint lehet, vájárvizsgát tesz.A vájártanfolyam elvégzése után ismét az eredeti szakmájában dolgozott, de már mint lakatos csoport- vezető, ám a . tanulást ekkor sem hagyta abba.— Jelentkeztem robbantómesteri tanfolyamra — emlékszik vissza Tóth Csa
ba. — Úgy gondoltam, ha már itt dolgozom jó, ha minél többet tudok a bá
§.JOGIESETEK

A per eldöntéséhez 
mindkét fél szükséges

Több évtizedes föld alatti munkaviszony után egy vájvégi dolgozó 20 százalék zajártalmi megbetegedés miatt külszíni munkakörbe került. A bányavállalat a külszínre való helyezést követően kártérítést állapított meg javára az Mt. 62. §-ra való tekintettel, mert a vállalatot teljes anyagi felelősség terheli az ö munkahelyén bekövetkezett foglalkozási megbetegedésért.A dolgozót 1984-ben rokkantság; nyugdíjba helyezték általános egészségromlás miatt, ezek között szerepelt a halláskárosodás is és így állapították meg az összkövetkezményes munkaképesség csökkenését. Később a dolgozó kártérítési igényt támasztott a bányavállalattal szemben, mert szerinte a halláskárosodása súlyosbodott és tulajdonképpen nem is az ál. talános egészségromlás, hanem csak a zajártalom miatt helyezték rokkantsági állományba. A bíróság a tárgyalás során elrendelte, hogy a dolgozót orvosszakértő vizsgálja meg. Az orvosszakértő azonban hiába kérte fel többször Is írásban a dolgozót. hogy jelenjen meg az Igazságügyi Orvostani Intézetben, ő oda nem ment el, sőt, a bírósági tárgyalás alkalmával szóban is kijelentette,

nyászatról és a szakmai ismerefek gyarapítása a hasznomra' válhat. Tulajdonképpen a bányaipari technikumba is ezzel a szándékkal jelentkeztem 1984-ben.Akkor még nem gondolta, hogy az iskola elvégzése után otthagyva eredeti szakmáját közvetlen termelésirányítóként fog dolgozni, de a sors úgy hozta, hogy segédaknászként volt nagyobb szükség rá. A technikusi oklevélen szinte még meg sem száradt a tinta, máris a „mélyvízbe” dobták.— Már vagy tíz éve itt dolgozom a III-as körletben, így nem volt probléma a beilleszkedéssel, de az új feladatot, az új munkakört nem volt könnyű megszokni — vélekedik. — Annál is inkább, mert elég hamar önállóan kellett dolgozni, hisz nyáron igen kevesen voltunk és jó, ha akadt mindenhová felügyelet. Ennek ellenére sokat tanultam a kollégáktól, bár én azt vallom, tanulni sohasem lehet eleget. Főleg ebben a munkakörben, ahol ugyan az alapvető feladat mindig ugyanaz, de más és más minden munkahely, különbözőek az emberek. Azt kell, hogy mondjam, nem bántam meg a „pályamódosítást”, hisz szép és felelősségteljes munka az, amit most végzek — mondja végezetül Tóth Csaba.
Nógrádi Gábor

hogy ő nem hajlandó magát vizsgálat alá vetni.A polgári perrendtartás 164. § (1) bekezdése viszont kimondja, hogy a per eldöntéséhez szükséges tényeket általában annak a személynek kell bizonyítania, akinek érdekében áll, hogy azokat a bíróság valósnak fogadja el.A dolgozó állította azt, hogy nála a zajártalmi megbetegedés fokozódott, elhatalmasodott és, hogy e- miatt kellett neki rokkantsági nyugdíjba mennie. Ennél fogva, neki is kell bizonyítani ezt a tényt, hogy hivatkozása a valóságnak megfelel. Mivel ő, saját maga idézte elő azt a helyzetet, hogy nem lehetett megvizsgálni és az ő magatartására vezethető visz- sza a bizonyítási eljárás meghiúsulása, ezért a bíróság a kérelmét elutasította.A rendelkezésre álló orvosi iratok, melyek a nyugdíjba helyezés idejéből származnak, csak azt tartalmazzák, hogy a zaj okozta halláskárosodás esetében 20 százalékos, ez pedig rokkantságba helyezést nem eredményezhet, így a bíróság, döntése meghozatalakor, csak a korábbi orvosszakértői véleményekre támaszkodhatott.
Dr. Marton István
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A vállalati MHSZ aktívaértekezlet előtt
A vállalati MIISZ tevékenységének alapját 

a hazafias honvédelmi nevelés (elő- és utó
képzéssel) és a tömegsport képezi, a vezetői 
és az irányítói munka mellett.

A MÉV párt végrehajtó bizottsága 1987-ben 
tárgyalta az MHSZ honvédelmi nevelő mun
kájának hatékonyságát és megállapította, hogy 
a rájuk háruló nevelői képzést, tömegsport- 
mozgalmi és gazdasági feladatokat eredmé
nyesen oldották meg. Az eltelt 20—25 év alatt 
nagyon Jó kapcsolat alakult ki a szakszerve
zeti és a KISZ-bizottsággal, továbbá a külön
böző alapszervezetekkel és a dolgozókkal. 
Ebből is kitűnik, hogy a párt mindig is jó 
gazdája volt az MHSZ szervezetnek, de kér
dés, hogyan tovább?

Az MHSZ vezetősége közvetlen irányítása 
alá tartozik hat üzemi honvédelmi klub, amely 
összesen tizenhárom szakosztályt működteti 
közel 440 fős létszámmal.

Van egy vitatott kérdés, még pedig az, hogy 
miért tartozik a vezetőséghez az MHSZ Érc
bányász Modellező és a Ságvári rádiós szak
klub, amikor mindkettő kiemelt bázisklub?

A vállalati MHSZ vezetősége az elkövetkező 
időben jelentősebb szervezeti változásokat a 
honvédelmi munka területén nem tervez, de 
elképzelhető, esetleg, szakosztályok fejleszté
sének lehetősége. Ugyanakkor cél, a klubok 
tartalmi munkájának erősítése és fejlesztése. 
A sportrendezvények közül kiemelkedett el
sősorban a Hoiyzédelmi Kupa vállalati és üze
mi szintű bajnokságok, továbbá az Országos 
Bányász Kupa lövészverseny rendezése.

Sikeres továbbá az állami, társadalmi ünne
pekre, valamint évfordulókra rendezett válla
lati és üzemi versenyek szervezése. A bázis
helyzet minden üzemi klubnál megoldott, ön
álló lőterekkel és helyiségekkel rendelkeznek, 
kivéve a Kutató-mélyfúró és az V. sz. bánya
üzemet. Az utóbbiról még ebben az évben 
dönteni kell. A vállalat MHSZ vezetőségének 
jövőbeli alapvető feladata, az irányító, a szer
vező és koordináló tevékenysége mellett, a 
személyi és tárgyi feltételek biztosítása, vala
mint a fiatalok hazavédelem iránt érzett fele
lősségének elmélyítése és tudatosítása.

A feladatok mellett arányosabb munkameg
osztásra lesz szükség, ezért bővíteni kell a vál
lalati MHSZ vezetőségének létszámát, ugyan
akkor rendszeresebbé és célirányosabbá kell 
tenni a tanácsadó testület és klubtanácsok 
munkáját. Ezzel párhuzamosan növelni kell a 
pártolótagok létszámát, a felelősségérzetüket 
a honvédelmi munka iránt. Törekedni kell 
arra, hogy a patronált iskolák képesek legye
nek az önálló honvédelmi feladatok megoldá
sára. Az MHSZ vezetőség figyelmébe ajánljuk, 
hogy tevékenységük jobban igazodjon a dol
gozók képzettségéhez, életkori sajátosságaihoz, 
érdeklődési körükhöz.

Írásunkat ajánljuk, illetve ajánlottuk azzal 
a céllal, hogy a március 24-én megtartott 
MHSZ vállalati aktívaértekezlet eseményeiről 
április 15-ei számunkban részletesen beszámo
lunk.

Kovács Miklós

Kosárlabda

Elsöprő méves siker született 
a márciusban lebonyolított 
nyílt asztalitenisz megyei baj
nokságon. Női egyéniben első 
Presszer Gabriella, 2. Tukora 
Istvánná, 3. Simon Lászlóné,
4. Horváth Ferencné (vala
mennyi MÉV). A női páros 
elöntőjét a Presszer—Tukoráné 
kettős nyerte a Simonná—Hor- 
váthné duó ellen.

A férfi egyéniben Uzsoki 
Viktor győzött dr. Bárány Imre 
előtt és a két méves verseny
ző nyerte a páros bajnoki cí
met is.

A IV. sz. bányaüzem „A” 
csapata ragyogó játékkal 4-0-ra 
verte a Központ csapatát a 
Vállalati teremlabdarúgó baj
nokságon. A petőciek ezzel 
a második helyre léptek előre 
és csupán egy pont a hátrá
nyuk a vezető V. sz. bánya
üzemiekkel szemben.

Hét csapat részvételével a 
közelmúltban rendezték meg a 
vállalati tekebajnokságot. A 
versenyben a IV. üzem „A” 
csapata győzött 81S, 2. a III. 
üzem „A” 777, 3. a IV. üzem 
„B” 659 fával. Egyéniben Ka
szai Sándor (IV. üzem) végzett 
az élen, 2. Szónok József (III. 
üzem), 3.-4. holtversenyben 
Sulcz István (IV. üzem) és 
Jancsi Zoltán (III. üzem).

Egyre inkább játékba lendül 
a IV. üzem sakkcsapata a vál
lalati bajnokságban. A harma
dik fordulóban 5-4 arányban 
legyőzték a Központ csapatát, 
így az első kör után szorosan 
ott vannak Soltyék nyomában.

Magyarországi tavasz ’89.

Nagysikerű villámtornát ren
deztek március 4-én az 508-as 
szakmunkásképző intézet tor
nacsarnokában. A csaknem 
féíszáz vállalati dolgozót meg
mozgató eseményen hat együt
tes lépett pályára és az egy
kori NB-s játékosokat felvo
nultató csapatok rendkívül iz
galmas és igen színvonalas 
mérkőzéseket vívtak. Ezt bi
zonyítja, hogy a favorit Köz

Mozgalmas jelenet a íehérmezes fúrósok palánkja 
alatt. Egri Gyula, a Központ távolról is biztoskezű já
tékosa ezúttal betöréssel próbálkozik.

Csöndör László felvétele

pont együttese végül is csak 
a negyedik helyen végzett. A 
csoportmérkőzéseken alul ma
radtak az ÉDU-vel szemben, a 
harmadik helyért játszott ta
lálkozón pedig a ragyogóan 
játszó V. sz. bányaüzemiektől 
szenvedtek vereséget. A tornát 
és ezzel a bajnoki címet meg
győző fölénnyel a Bundasz 
Kosztasz vezényelte Szolgáltató 
üzem nyerte.

Előd Szaniszló rajza

Eötvös Kupa
Immár nyolcadik alkalommal 

rendezte meg a KISZ III. üze
mi bizottsága és a névadó bri
gád közösen az Eötvös Kupa 
teremlabdarúgó villámtornát, 
melyre előzetesen rekord ne
vezés történt. A szervezőbi
zottság — sajnálattal ugyan —, 
de három csapat nevezését 
nem fogadhatta el, mivel — 
más üzemiek lévén — az üze
mi nevezések az előző évek 
gyakorlatával ellentétben ug
rásszerűen megnőttek. A 15 el
fogadott csapat közül 14 sora
kozott fel komplett gárdával 
a Testvérvárosok Téri Általá
nos Iskola tornatermében az 
ünnepélyes megnyitóra és a 
helyszínen történő sorsolásra. 
A selejtező mérkőzéseket két 
négyes, illetve két hármas cso
portokban, körmérkőzés for
májában bonyolították le 2x5 
perces játékidővel. A kézilab
da-kapura játszott mérkőzése
ken egy kapus és négy me
zőnyjátékos szerepelhetett egy- 
idoben a pályán. A győztes 
mérkőzésekért 3 pontot, dön
tetlen eredmény esetén 2, illet
ve 1 pontot kaptak a csapatok, 
melyet büntetőrúgásokkaí dön
töttek el.

A csoportok első két helye
zettjei kerültek a nyolcas dön
tőbe, ahonnan már egyenes ki
esési rendszerben folytak to
vább a küzdelmek a döntőig. 
Innen vettek búcsút a Dozimet
ria, Aknalakatos, Fata G és a
27-es GHH csapatai.

A kisdöntőben az Eötvös bri
gád győzött az üzemvezetőség 
csapata ellen.

A döntőben a címvédő főbá- 
nyamesteri csoport csapata 3:1 
arányban diadalmaskodott az 
Anyagosztály csapata fölött, s 
lettek negyedszerre a kupa vé
dői. (Az Anyagosztály csapata 
azért szerepelhetett ezen a tor
nán, mert KISZ alapszervezete 
a KISZ III. üzemi bizottságá
hoz igazolt ez év elején.) A 
torna végeredménye a követ
kező lett: első a Főbányames- 
teri csoport, 2. az Anyagosz
tály, 3. az Eötvös L. operátor 
brigád.

Franyó J.

Felhívás!
A belépés csak tor
nacipőben — játékos 
családi sportvetélke
dőt — április 8-án, 
szombaton reggel 8.00 
órakor rendezik a 
Városi Sportcsarnok
ban. Minden résztve
vőt és érdeklődőt sze
retettel vár a válla
lati tömegsportbizott
ság.

Szükség van-e az üzemi MHSZ klubra.,.?!
Az V. sz. bányaüzem Köteles Jenő MHSZ klub 
vezetőségválasztó közgyűléséről

Az MHSZ 1988-ban megtar
tott országos közgyűlésén elfo
gadott ideiglenes alapszabálya 
értelmében, minden klubnak
1989. március 31-ig vezetőségvá
lasztó közgyűlést kell tartania. 
Ennek szellemében tartotta az 
V. sz. bányaüzemi MHSZ klub 
a közgyűlését. Ezen Bosznai 
Pál és Tóth József, a megyei, 
városi, Bodács Etele, a válla
lati MHSZ vezetőségének kép
viselőjeként voltak jelen.

Sándor József, a klub lekö
szönő elnöke ismertette az 
1988-ban végzett munkát, a 
klub helyzetét, az 1989. évi 
feladatokat. Beszámolójából 
egy létesítmény- és létszám
gondokkal küszködő klub mun
káját ismerhettük meg. Az 
58 tagot számláló szervezet 
megpróbál az MHSZ történeté
ben kialakult és a hagyomány- 
nyá vált feladatoknak eleget 
tenni. Cél: a hazafias honvé
delmi nevelés, a sorköteles fia
talok szellemi, fizikai előkészí
tése a sorkatonai szolgálatra, a 
technikai sportágak, tömeg
sportmozgalmak támogatása, a 
tartalékos állomány harckész
ségének fenntartása. A klub 
munkáját szinte alapjaiban gá
tolja a létesítményhiány. Egy 
évig jól működő lövészszak
osztály — míg a bakonya! lő
tér üzemelt — léte forog ve
szélyben, a megígért, de meg 
nem valósított lőtér hiánya 
miatt. A klubban már csak a 
sportágat megszállottan műve
lők maradtak meg. ök is egy
re fogyó hittel!

A hagyományosan megrende
zett Bányász Kuna lövészver
senyen a szaporodó gondok el
lenére is megfelelően szerepel

Rejtvényünk vízsz. 1., folytatva függ. 1. és vízsz. 23. sorá
ban Arany Jánostól idézünk. Megfejtésül az idézetet kérjük 
beküldeni 1989. április 10-ig a szerkesztőség címére. A helyes 
megfejtők között könyveket sorsolunk ki.

Vízszintes: 14. Kifejlett. 15. 
Fok, fokozat. 16. Becézett 
Aranka. 17. Csokiszelet. 19. In
tézőbizottság. 21. Bőgő közepe! 
22 Fővárosi sportegyesület. 24. 
Juttat. 26. Bő. 27. Mutatószó. 
28. Víz alá süllyed. 30. Lét. 32. 
Keresztül. 33. Elvisel. 34. Nem 
megy tovább. 36. Károsan hat. 
37. e.e.e. 39. Alkata. 41. Strázsa. 
43. U.E. 44. Fogaival tép. 4G. 
Kinek a tulajdona. 47. Török 
tiszti rang. 49. Labdajáték. 51. 
Halogén elem. 53. Magyar 
Nemzeti Bank. 55. Igen — an
golul. 57. Sportkellék. 58. Más
salhangzó kiejtve. 59. Azono
sak. 61. Savanyított tejtermék. 
64. Rangjelző. 65. Épületmarad
vány. 66. Cipőtalp alatti helyre. 
68. Időmérő. 69. Azonos római 
számok. 70. Férfinév. 71. Füg
gönyanyag. 73. Személyes név
más. 74. Fohász. 75. Tiltószó. 
77. Menyasszony. 78. Évszázad 
építkezése. 80. N.G. 83. Folya
dék. 85. Szőlőtámaszték. 86. 
Tagadószó. 88. Matematikai fo
galom. 91. Kellemetlen. 92. 
Üzemi pénzügyi szerv.

Függőleges: 2. A viszálvko- 
dás istennője. 3. Sovány ló. 4. 
össze-vissza int. 5. Asztácium.
6. Kettős mássalhangzó (ford.).
7. Kultúrintézmény. 8. Szü
lésznő. 9. B.D. 10. Irányítószá- 
ma: 7843. 11. Kötőszó. 12. Pro-

nek. 1988-ban a női csapat 
(Bozókiné, Zsigovicsné Bene- 
dekné, Varga) összetételben 
harmadik, a férfi csapat (Dö
mötör, Járó, Schilling, Pozsgai) 
szintén a harmadik helyet sze
rezték meg.

Sikeresek voltak a magyar
hertelendi úttörőtáborban — a 
klub által hagyományosan 
megrendezett — úttörő járőr
versenyek. összegezve: a klub 
tevékenységét a titkár megfe
lelőnek ítélte. Átütő változást 
a klub bázishelyzetének megol
dásával lehetne elérni.

A közgyűlésen Hagyó Árpád 
pb-titkár mondta el vélemé
nyét a klub eddigi munkájá
ról. A pártbizottság az MHSZ 
klubot megalakulása óta figye
lemmel kíséri, beszámoltatta a 
titkárt, képviselte a tagok ér
dekeit. A párttestület ezt a fe
ladatot a legtermészetesebb 
módon végezte: kötelességből 
úgy, ahogy ezt a Politikai Bi
zottság minden pártszervezetre 
rátestálta, ahogy ez az MHSZ 
történetében kialakult és ha
gyománnyá vált.

Az utóbbi időben felmerült, 
szükség van-e az MHSZ-re, 
van-e létjogosultsága működé
sének?! Utoljára 1987. október 
13-án, üzemi párt-végrehajtóbi
zottsági ülésen merült fel a 
lőtér megépítésének igénye, 
melyhez akkor 300 ezer forint 
anyagi támogatást ajánlott fel 
a városi MHSZ és a vállalat 
vezetése.

A vb-ülésen elhangzott ígé
retekből nem valósult meg 
semmi. A lőtér tervei a múlt 
év tavaszán elkészültek. Tud
juk azt, hogy a jelenlegi ne
héz gazdasági-pénzügyi helyze

taktínium. 13. Fizikai fogalom. 
18. Testünket fedi. 20. Akadály. 
23. Gömbölyű. 25. Irányítószá- 
ma: 2337. 26. Ház része. 28.
Operál. 29. . Farmermárka. 31. 
Azonos betűk. 32. Árusította. 
35. Község Baranyában. 38. 
Körmeit használja. 40. Verskel
lék. 42. R.G. 45. Vés. 48. A.E.U. 
50. O.U. 52. Jelenleg. 54. óriás
kígyó. 56. Város Poznan köze
lében. 60. Gyümölcs. 62. Páro
sán agilis. 63. Tar betűi. 67. 
Hegyes szerszám. 70. Becézett 
Imre. 72. Portéka. 73. Tisza 
mellékvize. 76. Áramforrás. 78. 
Pénzintézét. 79. Jelenleg. 81. 
Irodai kapocs. 82. Római há
rom. 84. Becézett női név. *85. 
Szenvedés. 87. Személyes, név
más. 88. K.D. 89. Üres tag! 90. 
Maga. 91. Kicsinyítő.

Lapunk március elsejei szá
mában közölt keresztrejtvény 
helyes megfejtése:

Részben azért szeretjük a
■természetet, mert nem gyű
löl bennünket és nem is fél
tékeny ránk.
Könyvjutalomban részesül

nek: Pataki Sándorné (Bük-
kösd, Rákóczi u. 19. 7675), Ken- 
derik Magdolna (V. sz. bánya
üzem, könyvelés), dr. Kamarás 
Károlyné (Pécs, 39-es dandár 
út 1/b. VII. 3. 7633).

tünkben a lőtér egyelőre nem 
épülhet meg, de reményked
jünk a létesítmény későbbi 
megépülésében.

A pb-titkár emlékeztetett ar
ra, hogy ma az MHSZ fő fela
data, hogy a maga sajátos esz
közeivel a párt politikájának 
elfogadására, a végrehajtás
ban való aktív cselekvő rész
vételre nevelje, elsősorban a 
fiatalokat. Az 1988-as adatok 
szerint 4600 klubban 8000-nél 
több szakosztályban 340 ezer 
MIISZ-tag végez különféle tár
sadalmi tevékenységet. A tag
ság a társadalom valamennyi 
rétegét átfogja. Ma már nincs 
az országban olyan helység, 
ahol MHSZ klub ne működne.

— Politikai konfliktusoktól 
amúgy is terhes mindennapi 
életünkben nem lenne helyes 
az a kezdeményezés, hogy az 
MHSZ munkáját az üzem te
rületén megszüntessük, tőlük 
az anyagi támogatást megvon
juk. Ez további politikai nézet- 
különbségek forrását idézheti 
elő. Ehelyett inkább arra ké
rem a közgyűlést, hogv a 
pártbizottság egyetértésével vá
lasszon új vezetőséget, a pb 
továbbra is támogassa, segítse 
az üzemi MHSZ-munkát, vál
lalja továbbra is a Politikai 
Bizottságtól kápott megtisztelő 
^S^jjatását — fejezte be hoz
zászólását az üzemi pb titkára.

Ezt követően a közgyűlés 
nyílt szavazással megválasztot- 

x * ve,zetöséget, a gazdasági 
pénzügyi ellenőrző bizottságot, 
viuamint a vállalati küldötte-

n,Az tJHSZ klub titkára Schil
ling József bányamérő lett.

Amrik Ákos
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Közös erővel, 
feladatainkra koncentrálvaa bérpolitikaEgy sikertelen kísérlet után másodszorra már határozat képes létszámmal ült össze március 21-én a vállalati szakszervezeti bizalmi testület.Az ülés napirendjén szerepelt a két testületi ülés között végzett munkáról szóló beszámoló, Gyulai Sándor vszb-titkár előadásában. Ezután a testület megtárgyalta a vállalat vezérigazgatójának előterjesztésében az 1989. évi bér- felhasználási, bérpolitikai irányelveket. Véleményezte a vállalat vezérigazgatójának beszámolóját, az 1988. évi termelési-gazdálkodási terv végrehajtásáról és az ezévi tervfeladatokat. E két anyagot a bizalmiak írásban kapták meg, s a testületi ülésen ezekhez fűzött szóbeli kiegészítést Varga Mihály.Röviden ismertette a múlt év eredményeit, s részletesebben szólt az ezévi feladatokról, melyeket a napokban kiadott vállalati intézkedési terv tovább pontosít.Legnagyobb gondjaink — mint mondotta — a költséggazdálkodás területén vannak, s amíg az állami támogatás nem rendeződik, addig bérfejlesztésről sem beszélhetünk. Amit saját hatáskörben el tudunk érni, intézni, az a takarékos létszámgazdálkodás. A megtakarított létszám bérét az átlagbérek fejlesztésére fordíthatjuk. Ebben az évben legalább háromszázalékos átlagbér-növekedést kell elérnünk a létszámmegtakarításból. az ezzel kapcsolatos kérdéseket a kiadásra kerülő bérellenőrzési szabályzat is tartalmazza.A bérpolitikai irányelveket a vszb közgazdasági bizottsága is véleményezte, s erről Horváth Sándor számolt be. Így arról, hogy amennyiben rendeződik a bérfejlesztés lehetősége, úgy április 1-jétől legyen alapbérfejlesztés. A háromszá

Felvételünkön a bizalmi 
jesztését hallgatják.

zalékos létszám-megtakarításra az üzemekben nem egyformák a lehetőségek. Szólt arról is, hogy a Központban is legyen erre mód, mármint a létszámmegtakarításra. De arról is, hogy a minimális alapbérre való ráállásnál a 0,4 százalék feletti bérigényt központi keretből biztosítsa a vállalat. Beszélt a hűségjutalom problémáiról, az adólevonásról, a számfejtett hűségjutalom kiegészítéséről, a külön adóztatás lehe- hetőségéről és a külszíni üzemek dolgozóinak hűség- jutalmi kategóriáinak rendezéséről, négyéves ütemezéssel.Ezt követően kérdésekre és hozzászólásokra került sor. A vitában felszólalt Lantos Pál, Harsányi József (Szolgáltató üzem) és Tőke Gyula (IV. sz. bányaüzem), akik elsősorban a hűségjutalmi rendszerrel kapcsolatban vetettek fel kérdéseket. Kurucz István (V. sz. bányaüzem) azt kérdezte, hogy miért foglalkoztatunk lengyel bányá. szokat és, hogy hol van az ésszerű létszámcsökkentés határa.A kérdésre a vezérigazgató elmondta, hogy a lengyel bányászokat államközi egyezmény alapján foglalkoztatjuk, létszámukat már eddig is csökkentettük, bár munkájukkal elégedettek vagyunk. Az ésszerű létszámcsökkentés határa az a képzeletbeli vonal, amíg nem megy mindez a munka és a biztonság rovására.Az ülés végén a testület állást foglalt abban, hogy amennyiben bérfejlesztésre kerül sor, ezekkel a kérdésekkel ismételten foglalkozni kell, s addig is a köz- gazdasági munkabizottság készítsen különböző változatokat a vita során felmerült problémák megoldására.
V. T.

testület tagjai a vállalat vezérigazgatójának bérpolitikai irányelvekről szóló előtcr- 
Csöndör László felvétele

Kiváló Munkáért miniszteri kitüntetést kapott: Süli Csontos László csapatvezető vájár, Wirth Béla fúrásvezető, Zsíros József csapatvezető vájár (III. sz. bányaüzem), Dezső Imre fúrásvezető, Pálmai József körletvezető-helyettes, Szűcs József főcsatlós, Andrási Gyula csapatvezető vájár (IV. sz. bányaüzem), Gugora Antal szakvezető vájár, Győréi László geológiavezető helyettes, János Pál csapatvezető vájár. dr. Lábán János főkönyvelő,

Március 21-én, közvetlenül a bizalmi testületi ülést követően, tartották a vállalat szocialista brigádvezetőinek tanácskozását a Központban.Gyulai Sándor, a vszb titkára köszöntötte a megjelenteket, majd Kolsovsz- ky Rudolf műszaki vezérigazgató-helyettes röviden értékelte a vállalat előző évi tevékenységét és vázolta az előttünk álló feladatokat.Tájékoztatójában utalt arra, hogy bár az idei tervszámok a vágathajtás és a bányafúrás kivételével az előző évinél alacsonyabbak, rendkívül nehéz gazdálkodási év vár a vállalatra. Csupán a társadalombiztosítási járulék felemelése több, mint 40 millió forintos többletterhet jelent és az anyagáremelések miatt is mintegy 105 millió forinttal emelkednek a kiadásaink.A rubelszorzó változása ugyan előnyösen érinti vállalatunkat, de az összességében növekedő költségek miatt rendkívül takarékos gazdálkodásra lesz szükség. A vezérigazgató-helyettes — méltatva a vállalatunknál dolgozó kollektívák becsületes helytállását — arra kérte a jelenlevőket, hogy a saját munkaterületükön a jövőben is tegyenek meg mindent célkitűzéseink megvalósításáért, hiszen az egész vállalati tevékenység a kisebb munkacsoportok — hívják azt brigádnak, vagy bármi másnak — eredményességétől függ.' Ezt követően a tanácsko- l zás a Vállalat kiváló brigádja és a Vállalat kiváló ifjúsági brigádja címek odaítéléséről döntött. A munkaversenybizottság előzetes javaslatát a jelenlevők elfogadták és 9 ellen- szavazattal, 12 tartózkodással — dr. Tisza Istvánnak,

az V. sz. bányaüzem főmérnökének indítványa alapján — döntöttek arról is, hogy a Vállalat kiváló brigádja címet az V. sz. bányaüzem 41-es és 67-es fejtési brigádjai is megkapják. (A teljes listát lapunk előző számában közöltük. A szerk.)Végezetül Gyulai Sándor, a vszb titkára bejelentette, hogy a vállalati munkaver- seny-szabályzat átdolgozása most van folyamatban, és kérte a jelenlevőket, hogy véleményükkel, javaslataikkal segítsék ezt a munkát.
N. G.

Gondok és remények a III. sz. bányaüzemben

Termelési tanácskozás o Vl-os körletbenMárcius közepén kibővített termelési tanácskozást tartott a III. sz. bányaüzem VI-os körletének kollektívája. Bevezetésként Szudy Béla körletvezető javaslatot tett három Kiváló dolgozó cím és egy Uzemigaz- gatói dicséret odaítélésére. A tanácskozás résztvevői egyhangúlag jóváhagyták Kovács Sándor (42-es csapat) szakvezető vájár, Kovács Sándor fenntartási csoportvezető, Borbás János (27-es csapat) Kiváló dolgozó cím, Szekeres Ottó omlasztó vájár Üzemigazgatói dicséretre való felterjesztését.Ezt követően a körletvezető kivonatosan ismertette az elmúlt évi munka eredményeit, majd részletesen szólt az 1989-es év feladatairól. Az ez évi munkával nemigen lehetünk elégedettek — mondotta az előadó —, a janu. ár havi teljesítés körletszinten jó, de a február havi teljesítmény kritikán aluli. Különösen a 27-es fejtési csapat meglehetősen

Mint arról előző számunkban beszámoltunk, nemzeti 
ünnepünk alkalmából a KISZ MÉV Bizottsága elnyer
te a KISZ KB Vörös Vándorzászlaját. Képünkön dr. 
Fodor László, a KISZ Baranya Megyei Bizottságának 
első titkára adja át a vándorzászlót Varjú Lászlónak, 
a KISZ MÉV Bizottsága titkárának.

Csöndör László felvétele

alacsony teljesítménye okozott gondot a vezetésnek.Az előadói beszámoló után hozzászólásokra került sor. Kovács Sándor, a 42-es csapat szakvezető vájára azt javasolta, hogy a létszámot emeljék fel legalább tíz főre, a hét-nyolc fővel szemben. Emellett legyen mód betanítani őket a fúrókocsik és a GHH rakodógépek helyes kezelésére.Elhangzott olyan javaslat is, hogy legyen a bányában úgynevezett tanuló munkahely, ahol lehetőség nyílna a szakképzetlen dol_ gozónak megtanulnia és elsajátítania a fontos fogásnemeket. Zsíros József azt sérelmezte, hogy ne az irodában állapítsák meg a robbanóanyag mennyiségének felhasználását, hanem
Kitüntetések

Hazánk felszabadulásának 44. évfordulója alkal
mából a Magyar Népköztársaság Elnöki Tanácsa az 
Április Negyediké Érdemrend kitüntetést adományozta 
Pállfy Norbert főmechanikusnak (Ércdúsító üzem).

A Munka Érdemrend arany fokozata kitüntetésben 
részesült Pethő Ernő főmérnök (III. sz. bányaüzem).

A Munka Érdemrend bronz fokozatát vehették át: 
Kőműves Lajos csapatvezető vájár (III. sz. bányaüzem) 
és Panta Antal robbantómester (V. sz. bányaüzem).

a robbantóvájár döntse el, hogy mennyi paxitra van szükség, például egy repedezett homlokfal lerobbantásához. A további felszólalók joggal kifogásolták a gépek c műszaki állapotát, mivel termelésük a guruló technikához van kötve. Hasonlóképpen észrevételezték a prémium módját és annak kifizetési feltételeit. Elhangzott az is, hogy a vezetők mennyire becsülik meg a dolgozókat. Sokan úgy fogalmaztak, hogy mind a vezetésnek, mind a dolgozóknak közeledniük kell egymáshoz. A körletvezetés részéről elhangzott olyan kérdés, hogy miért a 27-es csapaton van a legtöbb beteg.
(Folytatás a 4. oldalon)

Mező István főbányames- ter (V. sz. bányaüzem), Háló Péter vegyipari szakmunkás, Radics Gyuláné bérelszámoló (Ércdúsító üzem), Harsányi József kőműves, Kovács Aladár műszaki csoportvezető (Szolgáltató üzem), Gácsi Imre toronyszerelő (Kutató-mélyfúró üzem), Varga András anyagbeszerző (Anyag- és áruforgalmi főosztály). Ris- kó Józsefné bérelszámoló, dr. Szabó János osztályvezető, Túri Gyula osztályvezető (Központ).
(Folytatás a 6. oldalon)

Teriteken
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Az 1987-es KISZ MÉV küldöttértekezlete óta nagy változások, jelentős esemé. nyék történtek az ország-

Ötletgazdag
börze

Képünkön Pordán Lajos, a Kutató-mélyfúró üzem fő
fúrómestere a Kolsovszky Rudolf vezérigazgató-he
lyettes által vezetett nagy szakmai tekintélyt képvi
selő zsűri előtt. Csöndör László felvétele

ban. Gondoljunk csak a pártértekezletre, vagy az Országos KISZ Értekezletre, melyek mind a Magyar Szocialista Munkáspártot, mind a Kommunista Ifjúsági Szövetséget megújulásra késztették, a Párt ugyan még egyeduralmat élvez, a KISZ-nek azonban fel kellett vennie a versenyt a különböző alternatív csoportokkal szemben. Hogyan? Mindenek előtt a meghirdetett programjukkal képesek(?) megtartani, illetve növelni tömegbázisukat, de mindnyájan tudjuk, hogy egy program annyit ér, amennyi megvalósul belőle!A KISZ MÉV Bizottsága az elmúlt küldöttgyűlés óta azon igyekezett, hogy az alapszervezetekből aktív, politizáló közösségek váljanak. A legkülönbözőbb témakörök kerültek terítékre ifjúsági fórumok keretében, s a tapasztalat fokozódó érdeklődést, egyre aktívabb vitakészséget mutatott. Az ifjúsági vezetők képzése nem volt teljes egészében kielégítő, s ezek a hiányosságok, sajnos, már most jelentkeznek.A szervezeti élet, az érdekképviselet és a pártépítés eddigi gyakorlatán változtatásokat sürgetnek a fiatalok — emelte ki szóbeli beszámolójában Varjú László, a KISZ MÉV Bizottságának titkára. A KISZ-bizottság nem ren. dezvénycentrikus, de a rendelkezésre álló pénzeszközökkel, melyek az infláció következtében csökkentek, ügyesen kellett gazdálkodniuk, hogy a meghirdetett rendezvények megvalósulhassanak.
A Mecseki

Ércbányászati Vállalat 
dolgozóinak lapja 
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A KISZ vállalati küldöttértekezletén a mikrofonnál Varjú László, a KISZ MÉV 
Bizottságának titkára. Csöndör László felvételeAz Alkotó Ifjúság pályázati rendszerrel és az Ötletbörzével sok új ötletet, hasznosítható újítást nyert a vállalat. A letelepedési hozzájárblás osztása 1988- ig viszonylag folyamatosan történt, az adózás azonban kérdőjelessé teszi ennek folytatását. Sikerként könyvelheti el a KISZ MÉV Bizottsága a gyermek- és felnőttüdültetést, a sporttevékenységet, a kulturális rendezvények körül azonban nehézségek jelentkeztek. Az Ifjú Gárda munkája is akadozik. Egy hozzászóló véleménye szerint: ami nem megy, ne erőltessük!Ónodyné Emmer Piroska, a PEB elnöke szóbeli kiegészítőjében a gazdasági ügyrend és a szabályzók útvesztőiről beszélt. Javas, latot terjesztett a küldött- gyűlés elé, miszerint az értekezlet szüntesse meg az igazából nem funkcionáló PEB-et és alkalmazzon a KISZ-bizottság belső ellenőrt.Mind Varjú László, mind pedig a PEB elnökének beszámolóját három szekcióban véleményezték a. küldöttek, majd ezeket összegezve, illetve ezekkel kiegészítve a záró plenáris ülésen elfogadták.Az első szekció résztvevői a KISZ XIII. kongresz. szusának dokumentumait véleményezték, valamint. a KISZ utódszervezetének együttműködési szabályzatáról szóló anyagot vitatták meg. Egyet nem értés volt a belépési korhatárral és a névváltoztatással kapcsolatban. Kinhangsúlyoz- ták, hogy a KISZ törekedjen ideológiai egységre a párttal.Lakatos Zoltán vezetésével a második szekció azt igyekezett mérlegelni, hogy vállalatunk továbbra is a KISZ Baranya Megyei Bizottságához, vagy inkább a most alakuló MADISZ- hoz jelentkezzen be tag- szervezetként. A vitán je

len volt Gonda Tibor, a megyei bizottság képviseletében és az „ellenzék”, Dió- sí László.A küldöttek nemcsak a kézhez kapott két program ismeretében tettek javaslatot hovatartozásukról, hanem az eddigi évek tapasztalatai alapján nagyjából már ismerik a megye munkastílusát, programját és eredményeit. A IV. sz. bányaüzem szerint, pont ezek miatt csatlakozzunk továbbra is a megyéhez, mivel a személyes, jó kiépített kapcsolatok révén sok mindent elérhetünk. Más üzemek küldöttei határozottan a Magyar Dolgozók Ifjúsági Szövetségét javasolták kapcsolódási pontnak. Egyrészt, mert itt kimondottan a dolgozók érdeke; jelennek meg, másrészt, mert a megyei bizottság érdekvédelmi és képviseleti munkáját nem tartják kielégítőnek. A plenáris ülésen végül azt az indítványt fogadták el, hogy a MADISZ-hoz jelentkezünk be a regisztrált tagsággal és teljes jogú tagszervezetként képviselőket küldünk a KISZ Baranya Megyei Bizottságába.A harmadik szekcióban sem volt kevésbé zajos az értekezlet. A KISZ MÉV Bizottsága politikai programja és működési szabályzat tervezete sokakat késztetett hangos véle- ménnyilvánításra, ‘ illetve kérdések feltevésére. A lakással és az elvégzett' munka értéke szerinti bérezés kapcsán szót kért az ülésen Kovács István vállalati pb-titkár. S, hogy nem sok bíztató hírt hallottak tőle a fiatalok a lakáslehetőségeket illetően? Igen, sajnos a valósággal szembe kell néznünk! Heves vitát váltott ki Zsákay László hozzászólása, aki javasolta bevenni a programba, hogy a KISZ tagja érezze kötelességének vállalni a párttagságot és az esetleges

több pártrendszer esetén az MSZMP melletti kiállást. Ezzel nem mindenki értett egyet. Szerintük a párttagság legyen önkéntes, azonkívül felelőtlenség lenne a KISZ részéről már most kijelenteni, hogy kizárólag és teljes mértékben az MSZMP programjával fog egyetérteni.A működési szabályzat tervezett módosításának lényege, hogy a szövetség működését a tagok közül delegálással választott tanács vezeti — tagszervezetenként maximum 3 fő,1 akik közül egy fő szavazóképes. A KISZ MÉV Bizottságának titkára és titkárhelyettese nem tagja a tanácsnak. A határozathozatal konszenzus elvén történik. Döntés nem születik, ha bármely tagszervezet képviselője „nem”-mel szavaz. Részletkérdésekben és állásfoglaláskor továbbra is többségi elven dönt a tanács. A kisebbség vélemé. nye: manapság egyre kevesebb kérdésben vagyunk egységes véleményen. Ezért félő, hogy a konszenzus elvén történő döntéshozatal esetén döntésképtelen lesz a tanács. S helyes-e, ha kizárjuk azokat a szavazásból, akik irányítják, koordinálják az üzemek munkáját, képviselik felsőbb szinten a vállalat ifjúságát? A tanács mellett a jövőben két munkabizottság fog működni, az FMKT és a PKMB.Végezetül a választásokra került sor. A KISZ MÉV Bizottsága titkárának és titkárhelyettesének továbbra is Varjú Lászlót és Zak- lajda Józsefet választotta a küldöttgyűlés. A KISZ XIII. kongresszusán Lakatos Zoltán és Farkas Gábor képviseli a méveseket. A Magyar Dolgozók Ifjúsági Szövetsége alakuló közgyűlésére négy küldöttet választottak: Varjú Lászlót, Lakatos Zoltánt, Farkas Gábort és Axt Ernőt.
Helstáb Judith

Ha egy jó kezdeményezés beindul és sikerrel végződik, nem lehet más kiút, mint a folytatás. Az elmúlt évi ötletbörze nyomán a KISZ MÉV Bizottsága márciusban újabb ötletbörzét tartott a központi tanácsteremben.A különböző szakemberekből álló tizenkét fős zsűri előtt a több, mint negyven résztvevő száztíz javaslatot terjesztett elő, a vállalaton belüli munkák könnyítése és a termeléshatékonyságának növelése múlt évben, érdekében. Az elhangzott javaslatok nagy része ki- Kovács

Ifjúsági Díj

Wesztl László

A IV. sz. bányaüzemben 1972-től dolgozik, sokáig operátorként, s pár éve a fejlesztési részlegnél segédvájárként telnek hétköznapjai. Az ifjúsági mozgalomban húsz éve tevékenykedik, volt alapszervezeti titkár, de a két évtized nagyobb részét propagandistaként dolgozta végig. Nagyléptékben így is ösz- szefoglalható a sokoldalú 
Wesztl László vállalatnál eltöltött gazdasági és politikai tevékenysége.Az ez év március 13-án a Parlamentben átvett Ifjúsági Díj indoklása szerint azért részesült ebben az elismerésben, mert az ifjú

dolgozást érdemel és. mint újítás, alkalmassá válhat a munkavégzés korszerűsítésére. Különösen a bányagépészettel és -műveléssel kapcsolatban hangzottak el kivitelezhető ötletek. Általában két-három javaslattal éltek a „szellemi árusok”, de volt olyan is, aki tizenegy ötlettel állt elő és ezt a zsűri 8000 forinttal honorálta. A második ötletbörzén összesen 70 ezer forintot fizettek ki, 30 ezer forinttal többet, mint az el-

ságért hosszú éveken át tevékenykedett, valamint a lakótelepi népfőiskola vezetésében is maradandó érdemeket szerzett.
— Először jártál a Parla

mentben?— Igen, s úgy gondolom, hogy megtiszteltetés az, hogy azon a napon ott lehettem. Háromszáz pályázat érkezett, s a kuratórium ebből tíz egyéni díjat és öt közösségit adott át. Ezek után érthető, hogy bár nem tengett túl bennem az önbizalom, de éreztem annyit, hogy valamit én is tettem.
— Fiatalként, hogy íté

led meg ezt a díjat, amit 
több ismert személyiség 
között te is elnyertél?— Nem személyes elismerésnek fogom fel, hanem úgy, hogy egy olyan réteg kapott rajtam keresztül így elismerést, akik maguktól akarnak tenni egy közösségért. Én amatőr vagyok, nem jogosítvánnyal rendelkező népművelő, de olyan, aki beleszól a történésekbe.

— Gyermekeid szemében 
most nagyra nőttél?— Túl kicsik a gyerekek ahhoz, hogy ezt felfogják, meg elő sem került a családban az, hogy na, figyeljetek, az aput kitüntették. Inkább annyi tartozik ide, hogy a bányában akadtak többen, akik szívből gratuláltak, s ez igen jól esett.

V. T.

Változások a KISZ MÉV szervezetében

KlSZ_értekezlet
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Köszöntjük vállalatunk kitüntetett dolgozóit
^'7'. Munka Érdemrend bronz tobozai

Kőműves Lajos csapatvezető vájár

Földműves szülők tizenegyedik gyermekeként született Bátaszéken. Az általános iskola elvégzése után egy helybeli kisipari ktsz-

nél helyezkedik el segédmunkásként. Évek múltán, alig tizenkilenc évesen, megnősült. Ezután elhagyta szülőföldjét, Szigetvárra költözött, ott egy magánkőműves mellett dolgozott, a katonai szolgálat megkezdéséig. Leszerelése után felhagyott eddigi munkájával és 1972-ben felvételre jelentkezett a MÉV-nél. A III. sz. bányaüzembe került, csillésként ismerkedett meg a föld alatti munkával. Tisztességes szakmája nem lévén, beiratkozott a segédvájári tanfolyamra, majd ennek elvégzése után megszerezte a vájárképesítést is. Utólag bevallotta, élethivatás lett számára a bánya. Ezt bizonyítja a 13

éves helytállás, az V-ös körlet 1-es fejtési csapatnál. Számára a föld alatti munka volt az első komoly vállalkozás. Ez biztosította a megélhetését. Annak ellenére, hogy egészsége megkopott, nem olyan ember, aki egykönnyen feladná a bányászatot. Tudja jól, hogy 1990. év végétől már nem dolgozhat tovább föld alatt, de reménykedik abban, hogy a külszíni munkájával tovább szolgálhatja bányásztársait.E magas kitüntetés elismerés az eddig végzett munkának, magának az embernek. Szerényen megjegyezte, hogy munkatársa; nélkül, egyedül ezt, sosem érhette volna el. K. M.

Munka Érdemrend arany fokozatSzülőfalujában, a nyugat-dunántúli Kisvaton, már gyerekfejjel megismerkedett a kétkezi munkával, hisz a földet, mely kenyeret adott, művelni kellett. Fivérével segített apjának, akinek hét éhes gyermeket kellett eltartania. Negyvenháromban szülei beíratták a Pápai Református Gimnáziumba, ám a háború hamarosan véget vetett a tanulásnak. Az általános iskolát 1947-ben, szülőfalujában fejezte be és tanárai azt javasolták szüleinek, taníttassák to. vább. Bátyja azonban rövidesen bevonult katonának, és mivel kellett a segítség a gazdaságban, erről egyelőre nem lehetett szó.ötvenkettőben, amikor szakérettségit tett, szíve szerint erdésznek ment volna, de a miskolci Rákosi Mátyás Nehézipari Egyetemre irányították, ahol mányait Sopronban folytat- végül is bányamérnöknek ta és itt szerzett diplomát, tanult. Két év után tanul- 1958-ban.

Pályázat útján, ekkor jelentkezett vállalatunkhoz és Bakonyán állt munkába.A II. sz. bányaüzemben sokféle beosztásban dolgozott. Volt, hogy egykori egyetemi évfolyamtársával — az azóta már elhunyt Németh Lajossal — térdig- érő vízből vasutat raboltak vissza, de dolgozott a bá-nyameresen ként, majdlyettes lett. át 1963-ban ahol a III. beruházásilalkozott.
technológus-főmérnök-he-Innen került a Központba, sz. bányaüzem munkáival fog

A Szovjetunióban 1955- ben vette kézhez a gépész- mérnöki diplomát. A nógrádi bányákhoz került, ahonnan egy év múlva a Nehézipari Minisztérium Pécsre, a vállalathoz áthelyezte. A beruházási osztályra került műszaki ellenőrnek, majd a gépészeti osztályra főelőadónak. A VDM-nél, az ÉDU jogelődjénél 1961-ben állt munkába, a gépészeti üzemegység vezetője lett. Jó ideje annak, hogy jelenlegi beosztásában dolgozik, az üzem főmechanikusi teendőit látja el.— Rendkívül sokszínű, sok szakmát magába foglaló tevékenységről van szó — mondta feladatairól —, mely ellátása megfelelő, hozzáértő szakmai segítők nélkül szinte lehetetlen. A kollégáim mindig is nagy szakértelemmel végezték, s végzik a feladatukat.— Már az ötvenes évek végén, mint főelőadó kapcsolatba kerültem az üzemmel, mivel az épülő kísérleti ércosztályozó gépészeti irányítása volt a feladatom. Igen komoly munkát jelen-

Április Negyedike Érdemrend
Pálffy Norbert főmechanikus

tett mindez, szakmától függetlenül. Ugyanez mondható el a nagyüzem építésére is, ami 1963-ban fejeződött be. Rengeteg gonddal

Épp húsz évvel ezelőtt aztán a III. sz. bányaüzembe hívták. Rövid ideig a szállítási körlet vezetője volt, majd főbányamester- nek nevezték ki, 1982-től pedig, mint az üzem főmérnöke tevékenykedett ez év januárjáig, nyugdíjba vonulásáig.
Nógrádi Gábor

küszködtünk, a gépeket, berendezéseket nem ismertük. A hőskorszak tele volt üzemzavarokkal, s kényszerhelyzetben kellett megoldást keresnünk.— Az idő múlásával persze minden megszépül, még akkor is, hogy most nyugdíjba készülök, s bennem vegyes érzelmek kavarognak. Sokat tudnék meséin; a múltról, szólni a jelenről, s az elkövetkezendőkről.— Jó lenne megélni, hogy az ország gondjai enyhülnek, hogy az alternatív csoportok kevesebbet követelnek. Kár, hogy szétszórjuk és elfecséreljük energiánkat, s keveset foglalkozunk az értékteremtőmunkával. Pedig kellene, mert mindez beárnyékolja az egyre ritkuló békés órákat.
V. T.

Munka Érdemrend bronz fokozat
Panta Antal robbantómestervetlen, barátságos ember. Amikor életéről, munkájáról, családjáról beszél, egy sokat tapasztalt, sok mindent átélt, igazi bányászember portréja rajzolódik ki.Az idén 53 éves és már közel harminchét év bányamunka áll mögötte. Tizenhat évesen Komlón kezdett a vájáriskolában, első keresetére ma már kicsit viccesen gondol, hiszen az havonta 210—<220 forintvolt. Anna-aknán a rabokkal együtt dolgozott fiatal bányászként, a „főnöküknek” számított. Az uránbányához 1959-ben került, az I. sz. bányaüzemben kezdett, ahol 10 évig csapatvezető-vájár is volt. Bakonyára 1971 végén „igazolt át” és egészen rehabilitálá-A látszat, mint oly sok- sáig a III-as körlethez tar- szor, ezúttal is csal. A mar- tozott. (Földesdi István cona bajusz ellenére köz- körletvezető: rendkívül ko-

moly, mindig megbízható, nagyon jól dolgozó emberünk volt.) Kilenc évig a 49-es, ezt követően pedig a 22-es csapat vezetőjeként irányította, tanította a hozzá beosztott embereket. Büszkén említi, hogy teljesítményük alapján ők érték el az első 1000 forint feletti keresetet műszakon, ként.A bányamunka hatása rajta sem múlt el nyomtalanul. 1983. november 1-jétől őt is rehabilitálták és a robbantási csoporthoz került. Azóta is ott dolgozik, hivatalos beosztása robbantóanyag-szállító robbantómester. Ez persze nem azt jelenti, hogy egyéb, a csoporthoz tartozó munkákat nem kell végezni. (Velényi Antal, a robbantási csoport vezetője: ö az az ember, aki rehabilitáltként is mindig a maximálisát hozza ki magából.)Még egy éve van hátra és következnek a jól megszolgált, pihenést biztosító nyugdíjas évek.
Benedek Sándor

Kiváló munkáért miniszteri kitüntetésben részesült:
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l. A Kutató-mélyfuru üzem 
dolgozói azt szeretnék tudni, 
hogy az állam által szavatolt 
3 százalékos béremelést a vál
lalatnál mikor hajtják végre?A problémára Juhász 
Károly munkaügyi osztály- vezető válaszolt: — A vállalatoknál 1989. január 1- jével az elkülönült bérszabályozás megszűnt. A bérgazdálkodási feladatok beépültek az általános gazdálkodási feladatok közé. A gazdálkodási eredmény teszi lehetővé a magasabb összegű jövedelem biztosítását. Ebből következik, hogy a kormány sem garantálhat a vállalatoknál bizonyos mértékű jövedelem-emelkedést, tehát jelenleg nincsen olyan szabály, rendelet, hogy mindenkinek 3 százalékkal kell növelni a bérét. Az információs jelentésben közölt garantált béremelésről tehát nincs határozat. Vállalatunknál a feltételek pontos meghatározása után ke

A Ságvári Endre
Művelődési Ház programjából 

Ságvári Mozi
16-án 16 és 18 órakor: Kilenc- 

l'arkú macska (olasz film).
22-én 16 és 18 órakor: Cukor

bébi (NSZK film).

Megszépült a szakszervezeti könyvtár
A Bányaipari Dolgozók Szak- 

szervezete 1987-ben és 1988-ban 
pályázatot írt ki bányász mű
velődési közösségek, intézmé
nyek felújítására. Közel 300 
ezer forint támogatást kértünk 
a munkásszállón lévő könyv
tárhelyiségünk teljes felújításá
ra, melyből 150 ezer forintot 
nyertünk az 1988. második fél
évben jóváhagyott pályázat út
ján. Ebből az összegből a 
könyvtár Salgó polcainak 
könyvtári polcokra való cseré
je valósulhatott meg.

Közel 100 ezer forintos válla
lati támogatással megoldódott 
a könyvtár felújítása (világí
táskorszerűsítés, padlószőnyeg 
felrakás, festés, mázolás stb.).

Egy hónapi kitartó munka 
után olvasóink birtokba vehet
ték a teljesen újjávarázsolt 
könyvtárat. A könyvtár köl
csönzési ideje változatlan: hét
fő 10—12, 14—17 óráig, kedd:

A szakszervezeti
A szakszervezeti választások 

előkészítését tárgyalta a BDSZ 
vezetősége március 30-án. A 
Magyar Szakszervezetek Or-

rülhet sor a bérpolitikai intézkedések elfogadására, amire a vállalati szakszervezeti bizalmi testület az illetékes.
2. Az V. sz. bányaüzem Kert

városban lakó dolgozói azt 
kérdezik, hogy a városköz
pontban miért szüntették meg 
a papírboltot, amikor a kör
nyéken négy iskola van?A kérdésre Hajas And
rásáé. a BARANYAKER Vállalat bolt csoportvezetője válaszolt: A Kodolá- nyi utcai bolt lényegében nyomtatványellátó üzlet volt. összforgalmánakmindössze 5—6 százalékát tette ki a lakosság papír, írószer és iskolai eszközökkel való ellátása. Az üzlet olyan zsúfolt volt, hogy más megoldást kellett keresnünk. A lakosság papíráruval, írószerekkel stb. való ellátását a Nevelési Központ büféje vállalta, amit a Dunántúli Napló közölt.A kivizsgálást végezte:

Gácsi Mátyás

23-án 16 és 13 órakor: Túsz
történet (magyar film).

30-án 16 és 18 órakor: Bara
bás (USA film).

*
23-án 10 órakor: Csipkerózsi

ka, mesejáték.
25-én 15.30 órakor: Csipkeró

zsika.
28- án 19 órakor: a Szovjet 

Déli Hadseregcsoport Központi 
Ének- és Táncegyüttesének fel
lépése.

29- én 15.30 órakor: Csipkeró
zsika.

14—17 óráig, szerda: 10—12, 14— 
17 óráig”, csütörtök: 14—17 órá
ig, péntek: 10—12 óráig.

Végül, de nem utolsó sorban 
szeretnénk köszönetét monda
ni a BDSZ-nek, hogy pályáza
tunkat elfogadták és 150 ezer 
forintot juttattak a berendezés
hez.

Köszönet a vállalat vezetői
nek, hogy 100 ezer forintos tá
mogatásukkal hozzájárultak a 
felújítási munkák elvégzésé
hez. Köszönjük a munkásszál
ló vezetőjének, a karbantartó 
csoport vezetőjének, hogy se
gítségükkel, fáradozásukkal, 
irányításukkal a munkák gyor
san, pontosan, a kért időre ké
szültek el.

Minden szállólakó (olvasó) 
segítségét megköszönjük, akik 
a ki- és bepakoláskor készsé
gesen, önzetlenül segítettek.

Trinn Ágota

élet hírei
szagos Szövetségének Alapok
mány tervezete volt napiren
den a Szakszervezetek Orszá
gos Tanácsa március 31-ei ülé
sén.

Bérmunkáról és politikáról
A mérnök 
menedzser

A Kutató-mélyfúró üzem fia
tal és agilis főmérnök helyet
teséről, Tóth Lászlóról az a 
hír járja, hogy sokat és nagy 
teherbírással dolgozik, szak
mailag jól felkészült, sokolda
lú, politikai munkát is végez, 
azaz ideális vezető. Az apro
pót, hogy beszélgessünk vele, 
e lentiek adták.

— Az egyetem elvégzése 
után került a vállalathoz, s az 
üzemben két év alatt végig
járta az egész technológiát. 
Hogyan emlékezik vissza ezek
re a tanulóévekre?

— A mi munkánknál elen
gedhetetlen, hogy a kezdő 
mérnököt fizikai munkára osz- 
szák be, majd lassan lel lehet 
jutni a ranglétrán. Én is se
gédmunkásként kezdtem a 
megismerkedést a szakmával. 
Jó ez, mert mindennel megis
merkedik az ember, s hasz
nos is, mert vezetőként job
ban át tudja tekinteni a fela
datokat. A lényeg, gondolom, 
nem a visszaemlékezés hogyan
jában van, hanem a tanuló
évek eredményességében. Nincs 
okom panaszra.

— Az üzem főmérnök-he
lyettesi tisztét 31 éves korától, 
193? közepétől tölti be. Milyen 
feladatai vannak?

— Az üzem bérmunkáinak a 
megszervezése, a szerződések 
megkötésénél a közreműködés, 
a megkötés után a megrende
lővel a folyamatos kapcsolat
tartás.

— A fúrási és a szolgáltató 
üzemegységek munkájának az 
összehangolása, szervezése. Ez 
roppant bonyolult munka, úgy, 
hogy ebbe ne mélyedjünk be
le..

— Annyit azért mondjon, 
sok ez a munka, vagy kevés?

— Nézze, itt, az üzemben, 
akik látják a munkavégzése
met, sokszor bosszantanak az
zal, hogy a főnökeim munká
ját is elvégzem. Tény, hogy 
időnként az őrültek házában 
érzem' magam és a feladataim 
szörnyűnek tűnnek.

— Harminchárom évesen, 
főmérnök-helyettesként. lehet 
szeretni ezt a munkát? Külö
nösen azért kérdezem, mivel 
a fiatal diplomások közül so
kan panaszkodnak arra, hogy 
nem kapnak tudásuknak, te
herbírásuknak megfelelő fela
datokat.

— Jó kérdés, ezen még nem 
gondolkodtam. Azt nem mon
dom, hogy szívesen csinálom,

Termelési tanácskozás a Vl-os körletben
(Folytatás az 1. oldalról)Felmerült az a kérdés is, hogy a körlet kap-e rakodó- és fúrókocsit. Fuchs Jenő, üzemi főmérnök nem megnyugtatásként, hanem tényként közölte, hogy még ebben az évben munkába állítanak egy új, távirányí- tásos nyugatnémet rakodó- gépet. A korábbi gépparkot

hiszen ez nem igazi szakmai 
munka. Inkább menedzser 
feladatokat látok el. Akadnak 
persze szakmába vágó felada
tok is, de a mérnöki munká
mat nemigen gyakorolom.

— Hogyan látja az üzem je
lenét, jövőjét ebben a gazda
sági helyzetben?

— A helyzet nem rózsás, az 
üzem jelene a szerkezetváltás 
végén jár. Túlsúlyban ma már 
perkoláeiós lelőhelykutatást 
végzünk, mindössze egy permi 
lelohelyi érckutatófúrás mé
lyül.

— A vállalat jövőjét kutatja 
ma az üzem, s vannak re
ményre okot adó eredménye
ink. En bizakodom, s meggyő
ződésem, hogy a reményre 
okot adó területeket fel tud
juk dolgozni, s maholnap per- 
kolációs kútháló működhet.

— A bérmunkákkal kapcso
latban — ilyen munkát szerez
ni ma roppant nehéz. Nincs 
pénz kutatásra. Nekünk vi
szont bérmunkákra van szük
ségünk ahhoz, hogy boldogul
junk. Ezért ma már ott tar
tunk, hogy mindent elválla
lunk Alakítottunk már át gaz- 
tartályokat raktárrá, tómedret 
kotortunk, szóval, egyre több 
olyan munkát végzünk, ami
nek sem sok köze van a tú
rós munkához.

— Mint kommunista műsza
ki vezető, miben látja jelen
leg a part helyi feladatait?

— Az első és legfontosabb a 
gazdasági munka támogatása 
politikai síkon. Azt tudjuk, 
hogy nem mi vagyunk az 
egyetlen gondokkal küszködő 
munkáltató, de mégis, nap, 
mint nap lelket kell önlenünk 
az emberekbe, mert fogytán a 
munkakedvünk. En ezt is fon
tos politikai feladatnak tekin
tem, s nem is akármilyennek.

— Küldöttként ön részt vett 
a vállalati pártértekezleten, 
összefoglalná ezzel kapcsolatos 
véleményét?

— Annak idején, a taggyűlé
sen én a vállalati pártértekez
let megtartása ellen szavaztam 
Azért, mert az a véleményem. ] 
párt hallathatja ugyan a hang
ját, de a vállalat sorsát nem 
ez fogja eldönteni.

— Most az értekezlet után is 
sajnos azt mondhatom, érdem
ben nem történt, nem történik 
változás. Csak azt nem értem, 
ha mindannyian akarjuk, miért 
nem?

Veress Tamás

pedig, a kiselejtezési sorrendnek megfelelően, szocialista gyártmányú rakodógépekre cserélik ki.Az elhangzott kérdésekre és javaslatokra Benko- vics István üzemigazgató, Fuchs Jenő üzemi főmér. nők és Szudy Béla körletvezető adott megoldást elősegítő válaszokat. I
Kovács Miklós

    Akönyv háttérbe szorul
Könyvterjesztés

nehézségekkel

A képen — középen 
könyvterjesztője.

Horváth Csaba, a Művelt Nép 
Csöndör László felvételeRendkívül sajnálatos, de vitathatatlan tény, hogy a nehezedő gazdasági gondok sok területen, többek között a kultúra, a művelődés területén is jelentkeznek. Kevesebben járnak színházba, moziba és csökken az újságelőfizetések, -eladások száma is. Logikusnak tűnik, hogy könyvek vásárlására is kevesebb pénz jut. Vajon így van-e?Ezt a kérdést boncolgatjuk Horváth Csabával, a Művelt Nép Könyvterjesztő Vállalat V. sz. bányaüzemi könyvárusával.

— Csökkent-e az eladott 
könyvek száma és, ha igen, 
akkor mennyivel?— Igen. jelentős a csökkenés. Évente általában 209 ezer forint körül van az eladott könyvek, lemezek, kazetták értéke. Ennek átlagban a fele szokott könyv lenni. Tavaly ez az arány már csak mintegy 70 ezer forint volt, annak ellenére, hogy időközben az árúk mintegy duplájára emelkedett. Sajnos gond van a minőséggel is, ami azt jelenti, hogy sok olyant küldenek ki, ami már harmadszorra-negyedszerre jelenik meg, s ezt már többségében megvásárolták dolgozóink. Az új könyvekből viszont kevesebb jut.

— Melyek a slágerműfa
jok? Milyen témájú köny
veket keresnek a. vevők?— A fizikai dolgozók többnyire a krimit, a köny-

nyebb műfajokat viszik, ezen kívül a gyermekkönyveket. A műszaki dolgozók az újabb, mai témájú könyveket keresik. Itt az a gond, hogy a kiadáshoz képest ezeket elég későn kapjuk meg, s így többen már máshol megvásárolják maguknak.
— Sok év óta sikeres a 

lemez- és a kazettaakció. 
Mi a jelenlegi helyzet? Ezt 
érdemes csinálni?— Igen. Annyira, hogy most már minden második hónapban csinálunk ilyen akciót, sőt, az utóbbi időben már videokazettákat is árusítunk. Népszerű ez a módszer, hiszen a magas árak miatt mindenkinek jól jön a kamatmentes, részletfizetési kedvezmény.

— Van-e jövője a kihe
lyezett könyvárusoknak?— Reméljük, hogy egyszer javulnak majd a megélhetési körülmények, s átvészeljük ezeket a nehéz időket. Egyetlen dolog azért problémát okoz. Az adózás miatt az eladásért kapott úgynevezett százalék szinte nevetséges összeggé vált, mert a fizetéssel összevonva adózik, a bruttósítás pedig nem történt meg. Ez a tény kérdésessé teszi, hogy érdemes-e egyáltalán foglalkozni ezzel a munkával, hiszen a ráfordított idő, belefektetett energia ellenére aránytalanul kevés pénzt hoz a konyhára.

Benedek Sándor

——......... . rn m—

Bomba-bűn- bánat
Bombariadóktól vészterhes világunk nem kevés iz

galmat szolgáltat nap, mint nap, így aztán csodál
koztam is, meg nem is, amikor hírét vettem, hogy 
egykori jó barátom oly apatikussá vált, hogy pszi
chiátriai kezelésre is szorult.

A bajok ott kezdődtek — legalábbis nála —, ami
kor tavaly október végén robbant a bomba a honi 
labdarúgásban. Addig csak petárdák robbantak, pénz
tárgép-tekercsek és metrofogantyúk pottyantak a pá
lyákra, ám, amikor a bundabotrány kipattant, a foci 
szerelmeseinek népes tábora — így barátom is jog
gal hihette, hogy, ha a pályákon nem is, de lagalább 
az öltözőkben és azok környékén rend lesz.

Aztán kiderült, hogy tulajdonképpen rend van és 
volt, csuppán a focisták feledékenyek, ami nem is 
csoda. Szegények filléres gondokkal küzdenek, így 
aztán, amikor például egy halotti tor hangulata, 
bizonnyal puritán bajnoki bankettről néhány percre 
a mellékhelyiségbe vonulnak, nem is érdekli őket, 
hogy mi a fenének ad át a csapattársuk negyvenezer 
forintot. Talán azt hihették, hogy a WC-használat- 
ért jár nekik a dohány, és arról nyilván megfeled
keztek, hogy a legtöbb ilyen helyen éppen a dolgát 
végző földi halandónak kell a bukszájába nyúlnia.

Jó barátom clgondolkozott a dolgon és önmagát

kezdte okolni a labdazsonglőrök feledékenységéért. 
hisz hányszor morajlott föl „ezerfejü cézárként” a 
stadionban, amikor kedvenc csatára két méterre a 
kaputól a szomszéd utcabeli ügyvédi munkaközösség 
cégtábláját találta telibe. Szegény centernek nem 
csupán az „ezerlejű cézártól” kell rettegnie, de még 
a jogászok is hónapokig elnyújtják majd a tárgya
lását. Jó barátom épp ezen tűnődött, amiközben egy 
Iángossütő pavilon előtt türelmesen várt a sorára, 
ám ebben a pillanatban egy határozott fellépésű ifjú 
l'urakodott eléje. Amikor barátom tiltakozni kezdett, 
a sietős dolgú fiatalember — Shakespeare-i tragé
diákból ismert dramaturgiai fordulattal — jövendölt 
neki. A jóslásból megértette, sorsa éppoly tragikus 
mint egykoron Julius Caesaré. _Az ifjú ugyanis már. 
cius idusára ígérte élete kioltását, ráadásul a többi 
olyan emberével együtt, mint amilyen ő.

Barátom megrettent egy kissé, de rendőrért nem 
kiáltott. Bár rendőrállamban élünk, de mit kíván a 
magyar nemzet?

Ez a fiú olyan műveltnek, intelligensnek tűnik, rá
adásul látnoki képességekkel is megáldott, ö lehet 
a jövő jogállamának egyik letéteményese — gondolta.

Egyre inkább magába fordult és megadóan várta 
március idusát, ám, amint a négyszázágyas-beli 
bombariadó hírét vette, mégis kicsit elragadtatta ma
gát. Amikor ugyanis a klinika egyik ápolónője azt 
nyilatkozta a rádióban, hogy tudna éppen az isme

retlen telefonálóval mit csinálni, fennhangon meg
szólalt: „Én is”.

Meggondolatlan kijelentését azonban mások is 
meghallották és mindenfelé híre ment, hogy jó ba
rátom ahelyett, hogy az '5Ü-es évek jogsérelmeit, a 
Rákosi-rendszer hibáit bírálná, ifjúságellenes — köz. 
ben ugyanis kiderült, hogy a bombariadó kiagyalói 
fiatalkorúak voltak —, fundamentalista, sztálinista 
és, mint ilyen, mindennemű haladás kerékkötője, a 
fejlődés gátja, a demokrácia ellensége.

Jó barátom érezte, hogy teljesen magára maradt. 
Ekkor fordult pszichológushoz. Heteken át mesélte 
életét, mindennapos megpróbáltatásait, mígnem a 
szakember végre megnyugtatta: „Ne eméssze magát. 
Próbáljon felejteni, mint a focisták, ám, ha ez nem 
sikerülne, akkor sincs probléma. Ön ugyan tett egy 
felelőtlen kijelentést, de ez olyan mindennapos ebben 
az országban, mint egy bombariadó, egy a sorállás
kor ért inzultus, vagy, mint pezsgő-pozsgó politikai 
életünkben egy hazafiaskodó nyilatkozat. Képzelje 
el, ha mindenki csak emésztené magát, a hibáiért 
bűntudatot érezne? Milyen unalmas is lenne akkor 
az élet?”

Jó barátom a tanácsot megfogadva a gyógyulás út
jára lépett. Már nem emészti magát, meccsen is volt 
azóta, sőt, időnként a Iángossütő pavilont is felke
resi, ha éhes. Csupán csak az ápolónőket kerüli __
amíg teheti.

Nógrádi Gábor

_
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Iparosok a bányában

A 200 csavar nem 150
Szocialista brigádmozgalom - de másképp!

Felvételünkön — balról jobbra — Csili József és 
Szopka Elemér lakatosok csőszereléshez készülnek.

Bálint Jenő felvételeAz V. sz. bányaüzem IV- es körletének lakatos csoportjában hatan dolgoznak. Ottjártunkkor a 10-es szinten ketten, Szopka Elemér csoportvezető és Csili József csoportvezető-helyettes készítették elő az 5-ös vágathajtó csapat munkahelyét. Két párhuzamosan futó főszállítóvágat között hajtanak majd ki egy közel 100 méter hosszúságú összekötő vágatot. A két lakatos a vágatkezdéshez készítette elő a terepet, víz és sűrítettlevegős csöveket szereltek. Velük együtt dolgoztak a főbá- nyamesterí csoport vasútépítői és az üzem villany- szerelői is. a vágatban a nagy sürgés-forgás az 5-ös

csapat ideköltözésének szól, hiszen addigra mindennek rendben kell lennie.Mint oly sokszor tapasztaltuk már, igen sok minden nézőpont kérdése csupán. Erre gondoltam akkor is, amikor Kőnig Jánossal, a körletvezetővel beszélgettem a lakatosok munkájának fontosságáról. Ügy fogalmaztam kérdésemet, hogy mennyiben segítik a körletlakatosok a csapatok tevékenységét. A körletvezető viszont úgy válaszolt, hogy úgy kell dolgozniuk, hogy ne akadályozzák munkájukkal a termelő csapatokat. Azaz, mire a csapat a munkahelyre költözik, illetve műszakot kezd, a lakatosoknak mindent elő kell készíteni.

— Általában csőszerelés jelenti a napi munkát — mondja Szopka Elemér —, de azért hegesztünk is, idomokat, csaptelepeket, közbensőket is gyártunk. Munkánk nem a klaszikus lakatos szakma gyakorlását jelenti, nagy a különbség az ipar és a bánya között.■— Mi ketten már öt éve dolgozunk együtt, s ez idő alatt a csoportban legalább huszonötén megfordultak. Ma már a külszínen is megkeresi ezt a pénzt egy lakatos, s így a fiatalok innen hamar továbbállnak. Nehéznek tartják a munkát, keveslik a keresetet. Igaz, négy társunk is fiatal, de úgy tűnik, ők kitartanak, s velünk maradnak.— Az elsők között jöttem át annak idején Bakonyáról — vált témát a csoportvezető —, s azt hittük, ez az üzem egy gond nélküli, szuper üzem lesz. De- hát itt is vannak gondok, anyaghiánnyal küszködünk, takarékoskodni kell. Sokszor ez a munka rovására megy, de hogyan is spórolhat az ember, ha egy hónapban kétszáz csavar kell, akkor százötven sehogyan sem elegendő.— Akadnak anyagellátási gondjaink — mondja Csili József —, de nem ülünk le, nem várjuk meg amíg a hiányzó anyagot idehozzák. Beszerezzük, mert másokkal együtt, mi is szemfülesek vagyunk. Sajnos csak így lehet. Magad uram, ha szolgád nincsen!
V. T.

A . szocialista brigádmozga- 
lomról írni: lerágott csont.
Sokan, sokfélét írtak róla, ab
ban azonban egyetértett min
denki, hogy a mozgalomnak 
meg kell újulnia! Eredetileg 
a Kutató-mélyfúró üzem szo
cialista brigádmozgalmáról 
akartam írni, de gondolom, az 
nem sokban különbözik pél
dául a III. sz. bányaüzem, 
vagy az Ércdúsító üzen?' ezirá- 
nyú tevékenységétől, így in
kább általában írok a mozga
lomról. Leírom fenntartásai
mat, gondolataimat, amiket 
akár vitaindítónak is lehet te
kinteni.

Sokan felteszik (én is) a 
kérdést: kell-e szocialista bri
gádmozgalom? Ha a kérdés 
úgy hangozna el, hogy kell-e 
munkaverseny? — a válasz 
egyszerűbb lenne, mert min
denki azt válaszolná, hogy 
kell. Habár itt is tudomásul 
kell venni, hogy a hagyomá
nyos szocialista versenymoz
galom tért veszít. Cserébe vi
szont nyerünk vállalkozói, kez
deményezői, innovációs hajtó
erőket. Mindez azonban nem 
jelenti azt, hogy a hagyomá
nyos helyett új megoldásokra 
nem lenne szükség.

Néhány gondolat a szociálisa 
ta brigádmozgalomról, hazai 
gyakorlatának alakulásáról.

A brigádmozgalom mintegy 
három évtizeden át fontos ta
nulságokat nyújtott a kis mun
kaszervezetek ösztönzési, irá
nyítási rendszerének lehetősé
gei tekintetében. A gazdasági 
tényezőkön is túlmutat azon
ban a szocialista brigád élet
módformáló funkciója. Társa
dalmi életünk ismert életmód
beli ellentmondásait éppen a 
brigádok tudják — tudták, il
letve tudnák — a legígérete
sebben ellensúlyozni.

A brigádszemlélet ad keretet 
az emberek többségében meg
lévő, de utat nehezen találó 
humanitárius törekvéseknek. 
A brigádtörekvéseket, mint a 
békemozgalom, a hátrányos 
helyzetűek támogatása, a szo
lidaritás, a társadalmi feszült
ségek enyhítése — semmi más
sal nem1 pótolható mozgató
erővé vált a munkahelyek éle
tében. A brigád néhol sziget
nek tűnt az érdektelenség, a 
passzivitás viszonyai közepette. 
Nem állítható, hogy az emlí
tett emberi tényezők a brigád
mozgalom általános jegyei vol
nának, de az igen, hogy ten
denciájukban igazak. DE.

— A brigádmunka többnyire 
elkülönül a munka szervezésé
től, gyakorlatilag külsőleg igye
kezett a folyamatokra hatni;

— A brigádszervezet eseten
ként nem fedi a munkaszerve
zetet ;

— Az anyagi ösztönzés szin
te teljesen elkerüli a brigád
mozgalmat, a tiszteletre méltó 
kivételt eltekintve egyfajta

rosszul értelmezett ,,önfeláldo
zást'’ várnak el a brigádta
goktól (mindez különösen el
lentmondásos az anyagi ösz
tönzés szerepének növekedése
kor) ;

— A brigádmozgalom néhány 
próbálkozáson túl, egyelőre 
nem1 tudta általánossá tenni 
soraiban a vállalkozói szelle
met, az ehhez kapcsolódó kor
szerű szervező és ösztönző el
veket;

— Még ma is élnek bürok
ratikus beidegződések.

A fogalmak sorsa, hogy a 
mindennapos használatban

Vájárvetélkedő a II. sz.
Újabb megmérettetés vár 

azokra a 35 év alatti fiatalok
ra, akik részt vettek a III. sz. 
bányaüzem két évenként tar
tandó vájárvetélkedőjén. Je
lentkezésben ezúttal sem volt 
hiány a fiatalok körében. Kö
zel kilencvenen indultak az el
ső fordulóban, amely egyúttal 
selejtezőül is szolgált. Nos, az 
indulók közül mindössze tizen
ketten jutottak tovább a már
cius 22-én megtartott „házi” 
döntőbe. Az indulóknak szá
mot kellett adniuk szakmai és 
politikai felkészültségükről. Ez
úttal is tanúbizonyságát adták 
alapos tudásuknak: a második 
helyen kettő, a hetedik helyen 
hármas holtverseny alakult ki 
és a végső sorrendet az újabb 
kérdés-felelet döntötte el. Az 
öttagú zsűri az üzem vezetői
ből tevődött össze. Az elnöki 
tisztet Drenkovics István üzem-

újításokA vállalat március közepéig az alábbi újításokat fogadta el hasznosításra:
V. sz. bányaüzemFuchs Gábor: Jelzőrendszer mozdonyszállításhoz (B). Lakatos Sándor: Tüske, rúdvég kiszedéshez (60 ezer forint). Németh György: Mentőharang PH —3 fúráshoz (180 ezer forint). Kovács Bertalan: Csillére szerelhető kábeldob-tartó (85 ezer forint). Szolgáltató üzemMészáros Béla: Deformálódott csillék ürítése (360 ezer forint). Simon József: Csavaranyák lapolása (47 ezer forint).

kopnak, értéküket vesztik. 
Ilyen, elkoptatott, naár-már je
lentésében is fakuló kifejezés 
a szocialista brigádmozgalom. 
E mozgalom keresi a helyét a 
gazdasági, termelési feladatok 
gyorsan változó körülményei 
között. Kiderült mára: a régi 
módszerekkel nagyon nehezen 
lehet szervezni a versenyt, 
fenntartani a mozgalmat.

Továbblépés lehetőségei a 
szocialista brigádmozgalomban 
— a szocialista munkaverseny 
alakításában — a jövő szám
ban, ha igény van rá.

Heresznyei Zsuzsa

bányaüzemben
igazgató látta el, a további ta
gok: Fuscli Jenő főmérnök.
Völgyi Gyula pb-titkár, Kővári 
János vezető geológus és Ko
vács István robbantásvezető.

Feszült várakozás előzte meg 
az eredményhirdetést, mert 
nem kisebb tétről volt szó, 
mint arról, hogy ki az a hat 
fő, akik eredményeik alapján 
részt vesznek az április 14-15- 
én, a IV. sz. bányaüzemben 
tartandó vállalati vájárvetélke
dőn.

Az indulók közül első helyen 
végzett Balatincz László (V-ös 
körlet), második Illés János 
(V-ös körlet), harmadik Kiss 
Zoltán (V-ös körlet). A továb
bi helyezettek: Szilágyi Imre 
(VI-os körlet), Móra Tibor (VI- 
os körlet), Kiss János (VI-os 
körlet), tartalék helyezett La
dányi István (VI-os körlet).

Kovács Miklós

Kutató-mélyfúró űzzemHorváth Károly, Károlyi Tibor: Készülék tűzoltótömlők prómanyomatásához (B). Kálai Kálmán: Ferde hasítású szűrőcső (19 500 forint). Egyed Imre: Palást fényképezése (59 ezer forint).
Ércdúsító üzemBaranyai Géza, Ferencz László, Egry Róbert: Öntisztító zagyszűrő oldatmin- ta-vételhez (427 ezer forint). Balog F. József, Mi- hálovics Gábor: Kúpostörő kúppáncél rögzítése (950 ezer forint).
Kutató-fejlesztő üzemVados István: Kálium koncentrácitó mérése (214 ezer forint).

A gépeket megjavítják, ugye?

GHH-val - „gödörben”
Szudy Béla, a III. sz. bányaüzem VI-os körletének vezetője némiképp elcsodálkozik, amikor megtudja, hogy a 27-es csapatról szeretnénk írni, mert bár a brigád a tavalyi évet kiváló eredménnyel zárta, most kétség kívül „gödörben van” a kollektíva.— Nem emlékszem, hogy bármikor is ilyen gyengén ment volna a csapatnak —— mondja a körletvezető.— Talán még jó is, hogy most készül velük riport, legalább ők maguk is elmondhatják mi az oka a gyenge teljesítménynek.
— Talán sok volt a gép- 

állás?— Itt, az önjáró technikánál. bármikor előfordulhat, hogy valamelyik gép meghibásodik. Az év elején a íúrókocsikkal voltak főként gondok, de nem volt semmivel sem rosszabb a helyzet, mint tavaly novemberben, vagy decemberben. Akkor pedig nagyon jól ment a csapatnak. A visszaesés oka a műszakszám hiánya.A déli aknától nem is oly messze, a 10/14-es rámpán megy a forgalom, az imént egy fúrókocsi haladt el mellettünk, amott egy GHH cipeli a sokmázsányi

kőzetet, most pedig az iparosok fürge Multicarja elől kell félreállnunk.
Zsivolecz Bajos aknásszal nemsokára egy kivilágított munkahelyre érünk. A kamra már üres, Kálmán 

László és Nagy János szakvezető, valamint Kovács 
Tamás vájár éppen az utolsó th-támot állítja a helyére. Ha itt végeznek, irány a másik munkahely, ahol addigra a 3-as GHH kiszállít.ök hárman, egyébként, gyakran alkotnak egy munkacsoportot, összeszoktak már, de bizony, ha kevés az ember, változik a feláL lás.— Most már vagyunk elegen, de az év elején jó, ha nyolcán jutottunk egv- egy szakra — mondja Kálmán László. — Ezért is döcögött a gépezet. Főleg á tapasztaltabbak hiányát érzi meg a csapat, mert bit zony a fiatalabbak, bármennyire is igyekeznek, kell hozzá néhány év, mire mindent jól csinál az eriibcr. Jómagam öt évé jöttem át a szenesektől, rövidesen meglesz a négyezer műszakom, de még mindig van mit tanulni.

Néhány száz méterrel odébb az egyik kamrában fúrókocsi dübörög. Szilágyi 
Imre szakvezetőtől megtudjuk, hogy ez a 3-as számú gép és nemrégiben újították fel, csakúgy, mint az 1-est. Ma már kevesebb a gond velük, de, ha valamelyik javításra szorul, kézi fúrógéppel, ilyen kemény kőzetnél és ilyen hosszú lyukaknál nagyon nehéz pótolni a fúrókocsikat.Az egyik szomszédos rámpán leereszkedve, újabb munkahelyre érünk. Hor- 
nyák László szakvezető a 4-es GHH nyergében, a meredek fejtési kamra he- pe-hupás talaját egyengeti. A hatalmas önjáró rakodógép motorja felbőg, amikor nekivág a meredeknek.— Mínuszos kamrából sokkal jobb szállítani — magyarázza a szakvezető. — Ott könnyebb a gép kanalát megmeríteni. Ilyen helyről kétszer annyi ideig tart a szállítás, mint rendesen. De nem csak ez a baj, messze vannak a döntők is, ahová a kőzetet leborítjuk. Az év végén nem voltak ilyen problémák.

Képünkön Szilágyi Imre szakvezető vájár a fúrókocsi kezelőpultjánál.
Csöndör László felvétele— Abban, hogy ilyengyengén megy a csapatnak, ez is közrejátszik, de itt más gondok is vannak — dohogja a szakvezető. — Ma például úgy jöttünk ide, hogy egyet kell csak ácsolni és mehetünk a másik munkahelyre. Hát egy csodát, úgy nézett ki a bánya, hogy csak most, a műszak közepére végeztünk a biztosítással. De inkább nem folytatom — nem akarom sem a főnökeimet, sem a munkatársaimat megbántani.

Nógrádi Gábor

VÁLLALATIHOZ EMI TERVMUTATÓK 
TELJESÍTÉSE^^

(1989. I—III. hó)
vállalat:

fémtermelés kg 109,2%
vágathajtás fm 102,3%
létszám fő 97,8%
geológiai mélyfúrás fm 94,7%

ERCDÜSITÖ ÜZEM:
vegyi feldolgozás t 104,1%

bányaüzemek: III. IV. V.
százalékban

nyersérctermelés fkg 1 98,3 113,1 106,9
vágathajtás fm 91,1 120,6 93,6
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Húszéves a Mecsek Áruház
Ünnepi külsőségek, díszegyen' 

ruhás eladók, rögtönzött házi 
divatbemutató színesítette a 
Mecsek Aruház húszéves fenn
állásának megemlékezését. A 
meghívott vendégek között ott 
voltak az áruház tervezői, épí
tői, volt igazgatói és a társ- 
vállalatok vezetői. A negyedik 
emeleti bútorosztályon tartott 
ünnepi megemlékezésen a BA- 
KANYAKER Vállalat igazgató
ja tisztelettel szólt az épület 
tervezőiről, építőiről, az anya
gi támogatást nyújtó Mecseki 
Ércbányászati Vállalatról és 
mindazokról, akik az alapkőle
tételtől a nyitásig hathatós se
gítséget nyújtottak az akkori 
idők legnagyobb áruházának 
megépítéséhez. Az ünnepi szó
nok felidézte a múlt emlékei 
közül azokat a nehézségeket 
is, amelyek az építkezés üte
mét lassították, sőt, évekre 
megszüntették. Mindezek elle
nére elérkezett 1969, az áruház 
megnyitásának éve. Ez az áru
ház nemcsak a város, de Dél- 
Dunántúl legmodernebb és leg

nagyobb bevásárló központjá
vá lett a lakosság körében. Az 
akkori forgalma éves szinten 
túlhaladta a négyszázmillió fo
rintot. Ma kettőszázötven, há
romszáz millió! forint közötti 
forgalmat bonyolít le. Az el
telt húsz év alatt több belső 
átépítést, átalakítást hajtottak 
végre, ezzel is igazodva az 
újabb vásárlási igényekhez. Ez 
a folyamat napjainkban sem 
szünetel. Erre utalt beszélgeté
sünk alatt Merkl József áruház 
igazgató, aki elmondotta, hogy 
jelenleg is vannak kisebb-na- 
gyobb átalakítások, átcsoporto
sítások az eladórészeken, de 
az igazi nagy „rendezés”, az 
egy ABC-éleimiszer létrehozása 
lenne. Ennek megvalósítása 
egyelőre várat magára, de a 
tervről nem mondtak le.

Az ünnepség végén, az áru
ház húszéves fennállása alkal
mából, hat dolgozónak nyúj
tottak át törzsgárda elismerő 
oklevelet és jutalmat.

Kovács

MHSZ tevékenység 1984-1989

Bodács Etele, a vállalati MHSZ-vezetőség titkára elszámol a végzett munkáról. Csöndör László felvétele

*

„Végre magyar lehetek"

Ludovik Nagyszalontáról
Sajtótájékoztató

A múlt év májusában Indult 
neki a határnak. Egy kicsit 
tévesztette csak el az irányt, 
elfogták, nem verték meg, ki
hallgatták, de másnap újra 
dolgozhatott. Ki érti ezt? Mi, 
itt a határ napfényesebb olda
lán ezt egészen másként tud
juk.

Június 30-án este újra in
dult. Ekkor már jó irányba, 
nem fogták el, kilenc órakor 
Kötegyánnál átlépte a határt. 
Debreceni Lajos, pontosabban 
Ludovik, hiszen akkor még ez 
állt román igazolványában, 
boldog volt.

— Hogyne lettem volna — 
mondja —, amikor az utóbbi 
években már belénk folytották 
a magyarságunkat. El tudja 
maga képzelni Arany János 
szülőföldjét, Nagyszalontát ma
gyar szó nélkül? Akkor pró
bálja meg. En ott éltem, 
aránylag jól, mindenünk meg
volt, itt újra kezdhetek, de 
szabadon, magyarként, ember
ként. Nem tudja maga, mind
ez mit jelent. És azt sem, mi- 
lyen érzés az, amikor a román 
belém rúg, mert magyarul ke
rek az üzletben.

— Miként került Pécsre, a 
III. sz. bányaüzembe?

— A békéscsabai tanácson 
hallottam a pécsi szánbányá
ról. Azt mondták, ha jól aka
rok keresni jöjjek ide. Vonat
ra ültem, s este 11 órakor az 
állomásról a taxi az uránváro
si munkásszállóra hozott. A 
portás barátságosan fogadott, 
ű mondta, hogy ez az uránbá
nya szállása, s nem a szénbá
nyáké Hát, így maradtam a 
vállalatnál. Július 11-én álltam 
munkába, külszíni lakatosként.

— Hogyan sikerült beillesz
kednie ?

— Az ember a jót nagyon 
hamar megszokja. Azt pedig 
nem lehet szavakkal elmonda
ni, hogy milyen érzés végre 
magyarnak lenni. Az azonban 
elszomorít, hogy édesanyám, 
lányom és vöm odaát maradt. 
Igaz, van remény arra, hogy 
a lányomék utánam jönnek. 
Ez éltet, erre a találkozásra 
készülök. Vállalati segítséggel 
sikerült vennem Velényben egy 
parasztházat bútorozottan, gaz
dasági épületekkel, 6600 négy
zetméter földdel. Szóval rende
sek, segítőkészek az emberek 
az üzemben, nagyon gyorsan 
sikerült nyélbeütni a ház vé
telét. Ez erőt ad, csillapítja 
szomorúságomat, nem érzem 
elesettnek magamat.

— A kollégáimmal is jól ki
jövök, igaz, nem hagyják ki. 
hogy ne cukkoljanak. Pedig 
szeretnék felejteni, elfelejteni 
a több évtizedes megalázást, a 
magyarság porbatiprását.

— Gondolom, tapasztalta, itt 
is vannak problémák, s nem 
tejszínhabban fürdik a mun
kás.

— Ha arra gondol, tudtam1, 
hová és miért jövök. Az utób
bi húsz évben sokszor jártam 
Magyarországon, de nem csak 
azért jöttem, mert itt van hús 
és tej, meleg víz folyik a csap
ból, forrók a radiátorok, égnek 
a lámpák, nem úgy. mint ott. 
Tény. ez is szimpatikus annak, 
aki fázik és éhes. De ezekkel 
együtt itt bodogulni, élni is

hagyják az embert, s nem csak 
a magyart, hanem a románt, 
a németet, a szerbet. Termé
szetesen tudom, itt is akadnak 
gondok, sokan mondják, nem 
is kevés, de mindezt nem le
het összehasonlítani azzal, ami 
odaát van. Elsősorban a lelki 
és fizikai sötétséggel.

Veress Tamás

Bemek rajtot vett vállalati 
kosárlabda-csapatunk az 1989. 
évi városi bajnokságon. Lova
sék március 28-án az 508-as 
szakmunkásképző intézet tor
nacsarnokában előbb a nagy 
rivális, Volán csapatát győzték 
le, majd alig fél órányi pihe
nő után a Posta együttesét is 
„kétvállra” fektették.

Április 15-én az Építők pályá
ján rendezik az SZMT Kupa 
tekeversenyét, melyen vállala
tunk hét üzemi csapattal kép
viselteti magát.

*
Két fordulóval a befejezés előtt 

még semmi sem dőlt el a vál
lalati teremlabdarúgó bajnok
ságban. Az első négy helyezett 
közül még bármelyik együttes 
elnyerheti az aranyérmet. A 
legkedvezőbb helyzetben az V. 
üzem csapata van, hiszen egy 
pont az előnye a tavalyi baj
nok IV. üzem „A” és a Köz
pont előtt, de szerencsés eset
ben még a most negyedik IV. 
üzem „B” is az élen végezhet.

*
A IV. üzem és a Központ 

továbbra is külön versenyt vív 
a Bányász Kupa vállalati sakk- 
bajnokságban. Sámuelék leg
utóbb az V. üzem ellen nyer
tek 5-4 arányban, míg a Köz
pont 6-3-ra verte a Kutató
mélyfúró csaptát. A petőciek 
sikereiből nagy részt vállalt az 
idén kiválóan szereplő Horváth 
István, aki eddig valamennyi 
mérkőzését megnyerte.

Bevásárlónak
Május 19-én: Becs, 1 napos 

út 550 forint plusz 20 ATS.
Június 18—22-én: Isztambul, 5 

napos, részvételi díj 2000 forint 
plusz vizumköltség plusz 90 
DM.

Érdeklődni: 35-05, Borbásné.

Évenként
két alkalommal

A vszb és a nyugdíjasok 
alapszervezete közösen évente 
két alkalommal — tél végén 
és bányásznapkor — rendeznek 
ünnepséget a vállalat nyugdí
jasai részére. A tavalyi kom
munista szombatból befolyt 
összeg egy részét a nyugdíjas 
bányászok megsegítésére for
dítja a vállalat. A március 
20-ai összejövetelen 113 fő ré
szesült a segélyalapból, a volt 
föld alatti dolgozók 1200, a 
külszíniek 1000 forintot kaptak 
kézhez.

A nagy tömegeket megmoz
gató rendezvények rendőri biz
tosításáról tartottak sajtótájé
koztatót a közelmúltban a Ba
ranya megyei Rendőrfőkapi
tányságon, különös tekintettel 
arra, hogy a március 15-ei 
megemlékezésekkel kapcsolat
ban igen sok mende-monda 
terjedt el városszerte.

Köztudott, hogy a lakosság 
nem kis hányada tartott az 
idei tömegdemonstrációktól, de 
mivel a rendőrségnek semmi
féle olyan információja nem 
volt, miszerint rendbontásra 
készülődne bárki is, a szolgá
latban lévők létszáma nem 
volt nagyobb, mint amennyien 
például egy labdarúgó-mérkő
zés biztosítását végzik.

A for. alomirányító rendőrö
kön kívül csupán az a kis lét
számú akciócsoport teljesített 
szolgálatot a nagygyűlések 
idején, amelynek feladata a 
rendbontások megakadályozása 
volt. Egyébként ezt a létszá
mot — bár a rend fenntartá
sát saját erőből is biztosítani 
igyekeztek — maguk az alter
natív csoportok kérték, a ren
dezvény bejelentésekor.

A rendőrfőkapitányságon
ugyan készenlétben állt egy 
csoport arra az esetre, ha va
lami rendkívüli esemény tör
ténik — egyébként a világ 
minden országában van ilyen 
egység —, ám őket csak na
gyon indokolt esetben vezé
nyelték volna a helyszínre.

A ténylegesen szolgálatot tel
jesítő rendőrök azt az eligazí
tást kapták, hogy „kényszerítő 
eszköz alkalmazására nem ke

Személyi hírekNyugállományba került: Balogh Sándor fürdőkezelő, Nyers János körletveze- tő-helyettes (III. sz. bányaüzem), Hjadlovszki István csillés-lakatos, Kővári Já- nosné társadalombiztosítási ügyintéző, Selmeczy Miklós kutatómérnök (IV. sz. bányaüzem), Hertelendi Káz- mérné adminisztrátor, Szabó Miklósné külszíni kollektor (V. sz. bányaüzem), Kernyák Gyula lakatos (Ércdúsító üzem), Németh Ferenc külszíni segédmunkás (Szolgáltató üzem). Haraszti István polgári fegyveres őr, Somogyi István portás, Nagy Mária mosónő, Bradits Lászlóné gyors- és gépíró (Központ).Nyugállományba került dolgozóinknak ezúton is megköszönjük vállalatunknál végzett eredményes munkájukat, s nyugdíjas
Kitüntetések

(Folytatás az 1. oldalról)
Kiváló MHSZ Munkáért Ezüst 

fokozat elismerésben részesült 
Czimmermann Gyula (Szolgál
tató üzem).

Kiváló MHSZ Munkáért bronz 
fokozat kitüntetést kapott 
Bacskay László (Szolgáltató 
üzem) és Futó László (Ércdú
sító üzem).

V Közbiztonsági Érem arany 
fokozatát vette át Ivánkovics 
Imre őrparancsnok.

rülhet sor”. Ez magyarán any- 
nyit jelent, hogy külön pa
rancs nélkül a posztoló rend
őr még a gumibotját is csak 
saját élete és testi épsége meg
védésére használhatja.

Idén nem volt semmiféle 
rendbontás. Egyébként az el
múlt tizenöt évben Baranyában 
a március 15-ei események 
kapcsán csupán öt személy el
len indult eljárás.

A sajtótájékoztatón szó esett 
még a bombariadókról, a név
telen fenyegetésekről is. A 
rendőrség a posta szakembe
reinek segítségével néhány 
perc alatt képes azonosítani a 
hívó állomást. A telefonáló 
ugyanis hiába teszi le azonnal 
a kagylót, egy okos berende
zés rögzíti azt, hogy milyen 
számról jött az ominózus hí
vás.

Megtudtuk még, hogy magas 
rangú politikai és állami veze
tők látogatásakor az esetleges 
útlezárásokat, eltereléseket az
ért nem közlik előre a lakos
sággal, mert a legtöbb esetben 
nem a tervezett időpontban 
érkezik a vendég.

Ez történt Grósz Károly leg
utóbbi baranyai látogatásakor 
is. Egyébként, hogy legyen-e 
útlezárás, vagy sem, illetve 
hányád fokú biztosítást alkal
maznak, arról a kormányőrség 
és nem az illetékes rendőrfő
kapitányság dönt. A leginkább 
érintett magas rangú vezető 
tehet ugyan javaslatot, ő ho
gyan szeretné, de ebben a kér
désben nem dönthet.

N. G.

éveikhez kellemes pihenést és jó egészséget kívánunk.Meghalt: Orsós Imre külszíni segédmunkás (V. sz. bányaüzem), Németh Lajos bányaművelési osztályvezető (Központ).
Módosult 
a munkarend

Az 1988. december
8-án kelt körlevélben 
szabályoztuk az 1989. 
évi munkarendet. 
Időközben a Minisz
tertanács november 
7-ét munkanappá 
nyilvánította, így a 
korábbi munkarend
módosítás érvényét 
veszti.

A fentieknek meg
felelően a körlevél 1. 
pontjában közölt el
térő munkarend he
lyett az alábbi mun
karendet alkalmaz
zuk: november 4-én, 
szombaton szabad
nap, november 5-én, 
vasárnap heti pihe
nőnap, november fi
án, hétfőn munka
nap, november 7-én, 
kedden munkanap.

Aktívaértekezlet 
és vezetőség választásAz ötévenként tartandó aktívaértekezlet és vezetőségválasztás, mint azt a fotóskolléga felvétele is bizonyítja, nem túl népes érdeklődés mellett került sorra a Ságvári Endre Művelődési Ház nagytermében. Varga Béla elnök köszöntője után Bodács Etele, az MHSZ vállalati titkára értékelte az elmúlt öt év munkáját üzemi és vállalati szinten. Mivel az előző számunkban már részletesen közöltük az írásos beszámoló anyagát, amely megegyezett a titkár szóbeli kiegészítőjével, ezért kérjük Olvasóinkat, hogy tekintsenek el az elhangzottak újbóli megismétlésétől.Ezt követően hozzászólásokra került sor. Mohai
A magyar—román baráti kör 
nyilatkozata

A közelmúltban a Hazafias 
Népfront Városi Bizottságán a 
magyar—román baráti kör nyi
latkozatot tett közzé. Dr. Iglói 
Zoltán, a kör elnöke tájékozta
tójában utalt az év eleji meg
alakulásra, a jelenlegi 100 fős 
tagságra és a baráti kör cél
jaira. Ennek kapcsán kihang
súlyozta. a hazánkban jelen
leg tapasztalható Románia-el- 
lenes hangulatot, jóllehet a ro
mán néppel nincsenek gondja
ink, csupán a román vezetés
sel.
NYILATKOZAT

Mi, negyven magyar értelmi
ségi, akik megalapítottuk a 
magyar—román baráti kört Pé
csett, hitet leszünk az ország 
közvéleménye előtt a magyar 
és a román nép barátsága mel
lett. Társaságunk önszerveződd 
csoportként alakult meg 1989 
elején. Alulról építkező, min
denkitől független közösség, 
amely — alapszabályunk sze
rint — kizárólag a tagság aka
ratának megfelelően kíván mű
ködni.

A második világháború óta 
nem tapasztalt mélypontra 
süllyedt a két szomszédos or
szág viszonya. Románla-ellenes 
hangulat alakult ki hazánkban, 
s gyakran nem teszünk kü
lönbséget a román nép és a 
román vezetés között. Holott 
nem a román néppel, nem 
a román emberekkel állunk 
szemben, hanem az elfogadha
tatlan politikai gyakorlattal. 
Tudjuk: mindkét népnek drá
ga Erdély. Mi is féltjük Erdély 
szellemiségét, az ott élő ma
gyarokat és az ott lévő érté
keket, s ezt kifejezésre juttat
juk most Is. A gyűlölködés 
azonban nem szolgálja egyik 
nép érdekét sem, s kiváltkép
pen nem szolgálja a Romániá
ban élő magyarság érdekelt.

A népeink közötti áldatlan 
állapot, a napról napra növek
vő és félelmet keltő feszültség 
indított bennünket arra, hogy 
létrehozzuk a magyar—román 
barátságot nyíltan valló és vál
laló társaságunkat, s kiadjuk 
Nyilatkozatunkat, amelyben

István, az Ércbányász Modellező Klub titkára megerősítette, hogy a klubbal kapcsolatos névváltozás nem lesz. Varga Béla az iránt érdeklődött, hogy miért nincs a központi irodaháznak MHSZ klubja? Erre nincs igény, a mondvacsinált klubnak pedig nincs értelme — hangzott a válasz.A két felszólalás után Magyar Iván, a jelölőbizottság elnöke javaslatot tett a tizenegy tagú veze. tőség tagjaira, akik közül a titkári posztra jelölt Bodács Etelét, majd a tíztagú vezetőséget az aktívaértekezlet egyhangúlag megszavazott.
K. M.

szót emelünk a két nép barát
ságának fontossága, szükséges
sége mellett.

A Trianon óta eltelt hetven 
esztendő meg-megújuló viszá
lyai után és a mostani súlyos 
válság láttán úgy véljük: to
vább nem halogatható a ma
gyar és a román nép történel
mi megbékélése. Hasonlóan 
ahhoz, miként megbékéltek 
egymással más népek is, ame
lyek évszázadokon át gyűlöl
ték, gyilkolták egymást. S, ha 
azok (például a franciák és a 
németek) felismerték, hogy ér
telmetlen luxus a gyűlölködé
sük, mennyivel inkább az, a 
balsors és szegénység tépázta 
népeink számára.

Mi, a magyar—román baráti 
kör tagjai és a velünk egyet
értő honfitársaink arra vállal
kozunk most, hogy megvessük 
az alapjait a „népi diplomá
ciának”. Tiszteletben tartva a 
már kialakult államközi, poli
tikai és diplomáciai kapcsola
tokat, új — más — úton aka
runk elindulni. Közvetlen kap
csolatokat kívánunk teremteni 
magyarok és románok között: 
ember az emberrel, közösség 
a közösséggel, város a város
sal, nép a néppel.

Valamennyiünknek meg kell 
tennie az első lépést. Tegyük 
meg mi! Tegyük meg még ak
kor is, ha tudjuk, hogy egy
oldalú lépés és jó darabig az 
is marad. Mire vagyunk tehát 
képesek? Hozzunk létre ország
szerte magyar—román baráti 
köröket, amelyek elindíthatják 
az olvadást népeink között. S, 
ha majd létrejönnek a feltéte
lek a másik oldalon is — mert 
bízunk benne —, akkor lehe
tőség nyílik a közös cselek
vésre.

os?‘5í.e barátságot aját 
?med?lnk hozzá. Ugvan 
jük tőle. Nem ökölbe : 
hanem kézfogásra nyl
mzlmí "yúJíJuk feléjt 
méljllk, hogy el is fo 

Pécs, 1989. húsvétja.


